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مازيار فكری ارشاد
س��ال ها پيش در ميانه دهه 1360 سينما بلوار )واقع در 
بلوار كشاورز( س��الن اختصاصي نمايش فيلم هاي كودك 
و نوجوان بود. بخش��ي از بهترين خاطرات سينمايي من و 
هم نسلانم در تاريكي س��الن اين سينما رقم خورده است؛ 
س��ينمايي كه حتي س��الن انتظارش متناسب با روحيات 
كودكانه طراحي شده بود و هميشه هم لبالب از مخاطب. 
والدين��ي كه فرزندان خود را به تماش��اي فيلم هاي جذاب 
كودكانه مي بردند. بچه هايي كه با تماشاي فيلم هاي ايراني 
و خارجي ويژه كودكان و نوجوانان شيفته سينما شدند. اما 
امروز ديگر از آن رونق و ش��كوفايي خبري نيست. سينما 
بلوار سالني ورشكسته و متروك است كه ديگر كسي رغبت 
تماش��اي فيلم در آن را ندارد. حتي ب��ا روي صحنه بردن 

نمايش هاي تخت حوضي و به اصطلاح لاله زاري. 
امروز ديگر هيچ سالن اختصاصي براي نمايش فيلم هاي 
ك��ودك و نوجوان وجود ندارد. حت��ي پرديس هاي چند 
س��النه س��ينمايي هم كه ب��ا حمايت و س��رمايه گذاري 
ش��هرداري س��اخته مي ش��وند، توجهي به نياز طبيعي 
ك��ودكان و نوجوانان ندارند و اك��ران فيلم هاي اين رده 
س��ني، آش��فته و بي نظم صورت مي گي��رد. تا جايي كه 
فيلم هاي كودك و نوجوان پس از مدت ها انتظار و ماندن 
پش��ت خط اكران، در هياهوي ش��هر، ديده نمي شوند و 
مخاطبان واقع��ي خود را نمي يابند. واقع��اً چرا متوليان 
ام��ر ديگر دغدغه نمايش فيلم ه��اي كودك و نوجوان را 
ندارند؟حتي س��الن كوچك و زيباي س��ينما كانون هم 
از اك��ران فيلم هاي ح��وزه كودك و نوج��وان ابا دارد و 

جايگاهي براي تئاتر هاي عامه پسند شده است.
تا زماني كه سالن هايي اختصاصي براي كودك و نوجوان در 
نظر گرفته نش��ود، نه تنها برگزاري جشنواره ويژه كودك كه 
حتي توليد فيلم هايي از اين دست كم اثر است. اين فيلم هاي 
توليدشده در ماراتن نفس گير اكران، ناديده گرفته مي شوند 
و هيچ سينماداري تمايلي به اكران فيلم هاي كودكانه ندارد. 
والدين هم از نمايش مهجور و بي سروصداي فيلم هاي كودك 
و نوجوان در لابه لاي فيلم هاي بزرگ سالان بي خبر مي مانند 
و اين همه س��رمايه و انرژي تلف مي شود. اگر به طور جدي 
و واقعي سينماي كودك و نوجوان مي خواهيم، بايد شرايط 
درس��تي براي نمايش اين گونه فيلم ه��ا و هدايت مخاطبان 
حقيقي اين آثار به س��الن هاي اختصاصي را فراهم آوريم. به 
عنوان نمونه مي توان با ايجاد سالن هاي موقتي و پرتابل )شبيه 
آن چه به سينماي چهاربعدي و پنج بعدي! موسوم شده( در 
پارك ها و هدايت كودكان به سمت اين سالن ها به شكوفايي 
و رونق س��ينماي كودك ياري رساند. در اين زمينه مدارس 
هم مي توانند با برنامه ريزي و همكاري با شهرداري ها زمينه را 
براي ايجاد بستري مناسب براي شكل گيري سالن هاي كوچك 
و قابل حمل در پارك ها و ديگر اماكن عمومي فراهم سازند. 
اگر س��ينماي ك��ودك پوي��ا مي خواهيم، باي��د امكانات 
سخت افزاري آن را نيز ايجاد كنيم. اگر مخاطب حرفه اي 
س��ينماي كودك مي خواهي��م، بايد ش��رايط لازم براي 
تربي��ت چنين مخاطبي را هم مهيا س��ازيم. س��ينماي 
كودك و نوجوان به سالن هاي اختصاصي و ويژه اين آثار 
نيازمند است. ش��عار دادن كافي است، زمان اجرا كردن 

وعده ها فرا رسيده است.

سينماي کودك
به امكانات سخت افزاري

نيازمند است
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 مراسم رونمايي از کتاب »صدايي در تاريكي« برگزار شد

نمايش، نقد و بررسي آثار اصفهان

ناصر طهماسب: ما با لحنمان مي نويسيم
نشست رونمايي از كتاب صدايي در تاريكي شب گذشته در سالن چشم انداز هتل كوثر شهر اصفهان برگزار شد. اين كتاب 
كه به همت نيروان غني پور نوشته شده، در مورد 50 سال حضور ناصر طهماسب در امر دوبلاژ در سينماي ايران است. در 
ابتداي اين نشست كه با حضور چهره هاي زيادي از جمله علي معلم، مهتاب كرامتي، مهدي پاكدل، بهنوش طباطبايي، حامد 
بهداد، احمد ميرعلايي، غلامرضا آزادي، فريال بهزاد، مريم شيرزاد و... برگزار شد، علي معلم در سخناني به تجليل از شخصيت 

و سابقه ناصر طهماسب پرداخت و سپس از غني پور دعوت كرد كه سخنانش را آغاز كند. 
غني پور با اشاره به اين كه منابع محدودي در مورد دوبلاژ وجود دارد، گفت: ديدم كه در اين زمينه كار خاصي صورت نگرفته، 
دست به كار شدم و گفت وگوهاي بلندي با آقاي طهماسب ترتيب دادم؛ در واقع يك تاريخ نگاري دوباره. اين كتاب سال 90 
نوشته و تمام شد، اما انتشاراتي ها فكر نمي كردند كه چنين چيزي مي تواند جذاب باشد. تا اين كه خدمت آقاي تابش رسيدم و 
ايشان با آقاي ميرعلايي هماهنگ كردند و كار به انجام رسيد و به پيشنهاد آقاي ميرعلايي قرار شد كه براي ايشان بزرگداشت 

نيز بگيريم. 
در ادامه علي معلم به نقل ديالوگي از علي حاتمي پرداخت و گفت: در برخي فيلم هاي ما ارزش كلمه اصلًا وجود ندارد. 

مرحوم علي حاتمي در مورد فيلم کمال الملك گفت كه اين فيلم با صداي طهماسب احيا شد. 
پس از آن طهماسب با تشويق حضار گفت: علي حاتمي به من گفت كه بايد کمال الملك را دوبله كنيم، اما مطمئن نبودم 
كه كار خوب شود. اما كار كرديم و به قولي فيلم يك اثر هنري شد. فيلمي شد كه در آن صدا خوب بود، وزن ديالوگ ها 
خوب بود و ماندگار شد. اما در حال حاضر دوبله مغفول مانده. دوبله يك چيز خلق الساعه نيست. چيزي است كه درست 
ش��ده. يك كار تراش خورده و تميز كه عده اي بلد هس��تند آن را خوب انجام دهند. اگر دوباره فيلم ها دوبله شود، به نظرم 
اتفاق خوبي مي افتد. بايد فيلم هاي خارجي به كشور بيايند و دوبله شوند. اين روزها متن وارد كشور نمي شود و ديالوگ ها 
خوب نيستند. ما با خودمان  كه نبايد مسابقه بدهيم. بايد سينماها را باز كنيم، چون سينما جايي است كه شما در سكوت 

و تاريكي خود را پيدا مي كنيد. 
پس از پايان صحبت هاي طهماس��ب كه با تش��ويق حضار همراه ش��د، نوبت به احمد ميرعلايي رسيد تا مختصري براي 
حاضران سخن بگويد. ميرعلايي با بيان اين نكته كه نمي تواند به اندازه طهماسب در مورد سينما سخن بگويد، گفت: من 
هميشه مريد آقاي طهماسب بوده ام. ايشان با تمام وجود كار مي كنند تا كار را خوب دوبله كنند. من قبلًا خودم دوره دوبله 
گذرانده بودم، اما دوبلور خوبي نبودم. ولي يك  بار س��ر كار ايش��ان حاضر شدم و ديدم كه با حسن نظر ايشان، همه راحت 
كار مي كردند. ديدم كه وقتي ايشان دوبلور بودند و مدير دوبلاژ كس ديگري بود، با متانت تمام شاگردي مي كردند و اين 

يعني استاد بزرگي پشت اين چهره است.
در پايان مراس��م و با اتمام س��خنان ميرعلايي، از كتاب صدايي در تاريكي توس��ط ناصر طهماسب رونمايي شد. تعداد 

محدودي از اين كتاب نيز به هنرمندان حاضر در سالن اهدا شد.

11 فيلم كوتاه توليد شده در بيست وهفتمين جشنواره فيلم هاي 
كودكان و نوجوانان اصفهان، با حضور رهبر قنبري فيلم ساز و 

منتقد، اكران و نقد و بررسي شد. 
اين فيلم ها كه به تهيه كنندگي دبيرخانه بيست وهفتمين جشنواره 
فيلم هاي كودك و نوجوان اصفهان ساخته شده است، در برنامه اي 
چهار روزه به نمايش درآمد و با حضور كارگردانان آثار به نقد و 

بررسي گذاشته شد و پرسش هاي حاضران نيز مطرح شد. 

کاغذي،  قايق  مهربان ترين،  پله،  بالاي  آن جا  فيلم هاي 
درس بزرگ، کاش ظهر نشه، من و فلامينكو، بيد نابينا، 
دختر خفته و يك روز رويايي در شب هاي گذشته به نمايش 

و نقد و بررسي گذاشته شد. 
امشب و در آخرين جلسات اين برنامه نيز سه فيلم بهار يعني 
زندگي، زنگوله و اميد به نمايش در آمده و با حضور كارگردانان 

نقد و بررسي مي شود. 



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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 معرفي آدرس اينترنتي امضاي نامه کودکان اصفهاني به بان کي مون

نامه نمادين صلح  طلبي جهاني خطاب به بان كي  مون، دبيركل سازمان ملل، طي مراسم رونمايي از تنديس درناي 
كاغذي در كتابخانه مركزي اصفهان توسط شايان گودرزي عضو هيئت داوران كودك و نوجوان جشنواره خوانده 
اينترنتي براي ديگر  انگليسي در سايت  شد. متن امضاي نامه كودكان دنيا به سازمان ملل به دو زبان فارسي و 
امضا  كنندگان گذاشته شده است. اين نامه كه روي بنر بود، ابتدا توسط دبير جشنواره، سيروس حسن  پور، ساساكي 

ماساهيرو، يوجي ساساكي و سپس بچه  هاي اصفهاني امضا شد.

آقاي بان کي مون عزيز، سلام 
از  بزرگ ها  آدم  هست؟  ما  فكر  به  كسي  واقعاً  اما  مي زنند.  حرف  ما  داشتن  دوست  از  همه  دنياييم.  كودكان  ما 
كودكي شان دور شده اند، آن قدر دور كه حتي ديگر خواب دريا و آسمان را هم نمي بينند. يادشان رفته كه روزي 
دست هايشان پر از شاپرك هاي مهرباني بود. ما كودكان بادبادك هاي دعا را از هر جاي دنيا به آسمان مي فرستيم تا 
خدا آن ها را ببيند و صلح و دوستي را به دل ها برگرداند. چقدر آشتي خوب است، وقتي هواي صلح را نفس بكشيم، 

همه شبيه هم مي شويم و با هم دنبال بهشت مي گرديم. بياييد دوباره خودمان را به خدا برسانيم. 
آقاي بان كي مون! ما از جنگ بيزاريم، ما حتي دوست نداريم پدر و مادرمان با هم قهر كنند، چون فكر مي كنيم 
اين هم يك جنگ كوچك است. ما امضاكنندگان اين نامه اعلام مي كنيم ديگر حتي در ديكته ها و مشقمان هم 
نمي خواهيم از جنگ و ترور و اشغال بنويسيم، و به جاي همه اين كلمات خيلي خيلي بد فقط مي نويسيم صلح، 

دوستي، آشتي، مهرباني... آن قدر مي نويسيم تا فقط صلح نمره بيست بگيرد. 
آقاي بان كي مون! ما كودكان بيشتر از همه قرباني جنگ آدم بزرگ ها مي شويم، بدون آن كه نقشي در جنگ ها 

داشته باشيم... 
آقاي بان كي مون! مي گويند شما رئيس سازماني هستيد كه نمايندگان تمام دنيا در آن جمع مي شوند. به آن ها 
ديكته بگوييد و وادارشان كنيد از صلح بنويسند. به آن ها درس تاريخ بدهيد و به يادشان بياوريد كه ما همه پيروان 

پيامبران آسماني هستيم كه درس بزرگشان مهر ورزيدن و صلح بود. 
آقاي بان كي مون! به نمايندگان همه دنيا بگوييد انشا از آشتي و دوستي بنويسند، دستور بدهيد نقاشي بكشند 
درمورد دوست داشتن. بگوييد كودكان دنيا دارندگان بمب ها را دوست ندارند، بگوييد براي دوست شدن با كودكان 

دنيا اول بايد تمام بمب هاي شيميايي را دور بريزند. 
آقاي بان كي مون! ما از شما كه رئيس هستيد، مي خواهيم دستور بدهيد يك سازمان بزرگ و قدرتمند تشكيل شود 
تا از حقوق كودكان درگير جنگ دنيا دفاع كند. شما بخواهيد، ما هم دعا مي كنيم و خدا هم حتماً كمك مي كند. 
ما منتظريم تا عطر دل نشين گل صلح و دوستي در تمام دنيا بپيچد. در پايان از همه بزرگ تر ها هم كه همراه ما 

نامه را امضا مي كنند، متشكريم... 

امضا: منتظران صلح سراسر دنيا
بيست وهفتمين جشنواره بين المللي فيلم كودكان و نوجوانان
16 مهر 1392 � 8 اكتبر 2013

نشاني اينترنتي:
http://www. ipetitions. com/petition/defend-the-rights-of-the-war-hit-children

 دفترچه  و خبرگزاري سنجدي 

دفترچه هاي منقش به عكس سنجد، توسط شركت 
آزاده توليد ش��د. اين دفترچه ها ك��ه با برند آزاده و 
در راستاي شعار توليد ملي و فرهنگي ايراني توليد 
ش��ده، امروز صب��ح در طبق��ه هفتم هت��ل كوثر 
اصفهان و در حاش��يه برگزاري بيس��ت وهفتمين 
دوره جش��نواره فيلم كودك، رونمايي ش��د. نگار 
اس��تخر، عروس��ك گردان و صداپيش��ه س��نجد، 

در م��ورد چاپ اي��ن دفترچه ها گف��ت كه هدف 
بع��دي اين ش��ركت، تولي��د نوش��ت افزار با طرح 
سنجد است. عروسك س��نجد كه در اين دوره از 
جشنواره حضور دارد، گزارش ها و خبرهاي روزانه 
جش��نواره را، به زباني ساده براي بچه ها  منعكس 
مي كند. نگار اس��تخر با اش��اره به فعاليت سنجد 
خبرن��گار در روزه��اي جش��نواره، گف��ت: هرروز 
س��نجد گزارش هاي��ي را از جش��نواره تهي��ه و با 
 خبرنگاران و داوران كودك ارتباط برقرار مي كند. 
كارگردان��ان  س��نجد با  داد:  ادام��ه  او 
مطرح��ي ك��ه در اي��ن جش��نواره فيل��م دارن��د 
ش��خصيت هايي  و  هنرپيش��ه ها  هم چني��ن  و 
شناخته  ش��ده اي  و  محب��وب  چهره ه��اي  ك��ه 
مي كن��د.  مصاحب��ه  هس��تند،  بچه ه��ا   ب��راي 
عروس��ك گردان و صداپيشه س��نجد، با اشاره به 
محبوبيت س��نجد در ميان كودكان گفت: اقبالي 
كه س��نجد و هم نسل هاي آن داشتند، اين بود كه 
س��ال هاي خلق اين عروس��ك ها امكانات ديداري 
زيادي در اختيار بچه ها نبود و با يك فكر خوب و 
پش��تكار مي توانستيم شخصيتي را خلق كنيم كه 

در بين بچه ها محبوب ش��ود.
استخر علت ماندگاري س��نجد را در اين سال ها، 
باورپذير بودن اين عروس��ك ب��ه عنوان موجودي 
زن��ده در قالب ش��خصيت يك خبرنگار دانس��ت. 
اين كه بينن��ده او را به عن��وان موجودي كه بين 
بچه ها رفت و آمد و با آن ها زندگي مي كند، قبول 

كرده  اس��ت. 
او هم چنين در مورد بازگشت سنجد پس از چند 
س��ال وقف��ه در فعاليت هايش، گفت ك��ه اين كار 
با ش��كل گيري خبرگزاري س��نجد همراه بود. به 
اين علت  كه بچه ها خود بتوانند به عنوان خبرنگار 
داوطلب با س��نجد هم��كاري و ن��گاه دقيق تري به 

اطرافشان داشته باشند.

 نتايج روز سوم آراي مردمي )17 مهر( 
امتيازنام فيلمرديف

1/6990 عمليات مهدكودك1
1/0560تنهاي تنهاي تنها2
0/8097دل بي قرار3
0/6594فصل بلوغ4
0/4668افسانه سرزمين گوهران5
0/4600سفر زمان6

امتيازهاي اعلام ش��ده بن��ا ب��ر آراي صندوق هاي 
موجود در س��ينماهاي مردمي سطح شهر هستند 
ك��ه ب��ا نظ��ارت نمايندگان جش��نواره ب��ه هنگام 
شمارش اعلام شده است. لازم به ذكر است اين آرا 
در دو روز آينده و با نمايش فيلم ها در س��الن هاي 

سينما تغيير خواهد كرد. 

خالق بنش و هيئت يونيسف با اهالي رسانه
در ادامه برنامه هاي حاشيه اي جشنواره، امروز دو نشست 
برگزار خواهد شد. نشست نخست متعلق به مارك بنش، 
فرزند لوبومير بنش، خالق پت و مت است. او كه هشت 
ساخته  خود  پدر  جاي  به  را  سريال  اين  پاياني  قسمت 
خواهد  رسانه  اهالي  مقابل   16 ساعت  پنج شنبه  است، 

نشست تا به سؤال هاي آنان پاسخ دهد. 
يونيسف  هيئت  به  متعلق  نيز  امروز  نشست  دومين 
جشنواره فيلم كودك و نوجوان است كه ساعت 19 برگزار 
شده و به پرسش هاي اهالي رسانه پاسخ خواهند داد. اين 

دو نشست در طبقه هفتم هتل كوثر برگزار خواهد شد. 



وارد سالن كه مي شوم، صداي خنده بچه ها از هر گوشه اي 
شنيده مي ش��ود. نشسته اند به تماش��اي فيلم ازبكستاني 
کلاه جادويي كه داستاني فانتزي دارد. پسربچه ها لحظه 
به لحظه با اتفاقاتي كه در فيلم مي افتد، همراه مي ش��وند. 
دختربچه اي هر از چند گاهي نگاهش را از پرده مي دزدد 
و خيره مي ش��ود به گوش��ه س��الن. چهار نفر در انتهاي 
س��مت چپ بالكن س��ينما همه تلاششان را مي كنند تا 
ب��ه بچه ها خوش بگ��ذرد. چهار گوين��ده با تجربه كه به 
تنهايي جاي همه شخصيت ها حرف مي زنند. جاي همه 
مي خندند و جاي همه شان ناراحت يا عصباني مي شوند. 
صداي اصلي فيلم هم ش��نيده مي ش��ود. ولي آن قدر در 
بزنگاه هاي مناس��ب واكنش هاي درستي نشان مي دهند 
و توجه مخاطب را جلب مي كنند كه به چش��م نمي آيد. 
ش��خصيت هاي فيلم زيادند و دو گوين��ده زن تقريباً به 
ش��كل هاي مختلف، جاي هم��ه آن ها ح��رف مي زنند. 
دختربچ��ه اي از مادرش اجازه مي گي��رد و مي رود روي 
صندلي كنار ميز گويندگان مي نشيند. نگاهشان مي كند 
و لبخند مي زند. اصلًا اين حس به آدم دس��ت نمي دهد 
ك��ه فيل��م هم زمان در حال دوبله ش��دن اس��ت. همان 
حس وحالي كه هنگام تماش��اي فيلم دوبله شده منتقل 

مي شود، اين جا هم ملموس است. 
تماش��اي گويندگان هنگام دوبله فيل��م خود يك تجربه 
هيجان انگيز اس��ت. با فيلم ديدن در تلويزيون فرق دارد. 
حت��ي با فيلم ه��اي دوبله ش��ده اي كه در س��ينما پخش 
مي شود. از آن جالب تر عكس العمل بچه هاست. كار سختي 
اس��ت و اگر بدانيم كه اين كار را در روز چندين بار تكرار 
مي كنن��د، احتمالاً نخواهيم توانس��ت خودم��ان را جاي 
آن ه��ا تصور كنيم. جاي گوينده اي كه در چهار روز روزي 
چندين نوبت در تمام مدت يك فيلم سينمايي پشت ميز 
مي نش��يند، با چند چراغ مطالعه از روي متن مي خواند و 
در لحظ��ه حس كاراكترهاي فيلم را ب��ه خود مي گيرد و 
مخاطب را وارد دنياي فيلم مي كند. هر نفر جاي چند نفر. 

جاي كودك و پير و جوان با نقش هاي مختلف. 
امس��ال نيز چهار گ��روه مختلف براي دوبل��ه فيلم هاي 

بخش بين المل جش��نواره به اصفهان آمدند. بد نيس��ت 
از زب��ان خودش��ان، اي��ن تجربه دش��وار و در عين حال 

لذت بخش را بخوانيم. 
مري��م ش��يرزاد، گوينده و مدير دوبلاژ باس��ابقه، يكي از 
كساني است كه به اين جشنواره آمده. او درباره كيفيت 
و حس وح��ال اين تجرب��ه مي گويد: اولين  ب��ار من براي 
دوبل��ه هم زمان همراه آقاي خسروش��اهي و همسرش��ان 
خانم كاتبي به جش��نواره رفتم و استقبالي هم كه صورت 
مي گرفت، به نوعي حاصل حضور ايشان و دوبلورهاي قدر 
ديگري مثل آقاي نوذري يا آقاي مقامي بود. در گذش��ته 
تبليغ��ات بهتري براي فيلم ها انجام مي ش��د و اس��تقبال 
بيش��تري هم صورت مي گرفت. ولي مثلًا س��ال گذشته 
كه من رفتم، با اين كه دوبلورهاي خوبي حضور داش��تند، 
كيفيت فيلم ها كمي پايين تر از گذشته بود. دوبله هم زمان 
مي تواند باعث رونق جشنواره شود و واقعاً اين جشنواره را 
بدون دوبله هم زمان نمي توان تصور كرد. درحالي كه كار 
بسيار سنگيني است، انرژي زيادي ازتان گرفته مي شود. 

ولي در عين حال كار بسيار لذت بخشي است. 
پرويز ربيعي ديگر دوبلوري اس��ت كه به اين جش��نواره 
آم��ده و اتفاقاً يكي از گويندگان فيلم کلاه جادويي هم 
بود. او درباره اين تجربه مي گويد حدود 21 س��ال است 
كه براي دوبله هم زمان به جشنواره فيلم كودك مي روم. 
تماش��اگراني كه س��ال ها فيلم ها را در تلويزيون ديده اند 
و با صداي دوبلورها آش��نا بودند، ح��الا مي توانند با آن 
صداها از نزديك آش��نا شوند و ببينند مثلًا فلان صداي 
هنرپيشه را چه كسي مي گفته است. بعضاً پيش مي آيد 
بيش از اين كه فيلم را نگاه كنند، برمي گردند و دوبلورها 
را ن��گاه مي كنن��د و بعد از پايان فيلم مي آيند س��ر ميز 
گوينده ها و از آن ها تش��كر مي كنن��د، امضا مي گيرند و 
ابراز احساس��ات مي كنند. دوبله هم زمان براي كودكان و 
بزرگ س��الان جذابيت خودش را دارد. ضمن اين كه بايد 
اشاره كنم اين كار مقدمات و سختي هاي خودش را دارد 
و حتي به مراتب از دوبله داخل استوديو سخت تر است. 
يك گوينده بايد به جاي چندين شخصيت صحبت كند، 

صدايش را بالا بياورد، پير يا جوان كند. خب مردم از اين 
كار خوششان مي آيد و برايشان  جالب است. 

نرگس فولادوند و ويدا شعشعاني نيز دو گوينده اي هستند 
كه در اصفهان به دوبله فيلم ها مشغول هستند. شعشعاني 
كه س��ابقه بس��ياري در دوبله دارد، در همين رابطه بيان 
كرد م��ن مدت زيادي اس��ت ك��ه به جش��نواره كودك 
م��ي روم. به قدري مردم به هنرمن��دان احترام مي گذارند 
و محب��ت مي كنند كه همه مان ان��رژي مي گيريم. بعد از 
همه اين س��ال ها ديگر برايم كار سختي نيست و به نظرم 
همه كس��اني كه در كار دوبله هس��تند و فكر مي كنند از 
عهده اين كار برمي آيند، بايد آن را تجربه كنند. استقبال 
هم هر چقدر كه باش��د، چون عاش��ق كارمان هستيم، از 
هم��ان 20 نفري هم كه توي س��الن حضور دارند، انرژي 
مي گيريم. گروهي هم كه همراهمان اس��ت، بسيار خوب 
و ب��ا محبت اند. گروهي كه به خوبي مي دانند بايد چه كار 
كنند. چطور با هنرمندان رفتار كنند و در همه چيز دقت 
ب��ه خرج مي دهند. براي همي��ن زماني كه مي خواهيم به 
س��ينما برويم، مي دانيم كه همه چيز مرتب اس��ت، چون 

پيشتر اين دوستان مقدمات را مهيا كرده اند. 
فولادوند هم كه براي دومين بار به اين جشنواره مي آيد، 
مي گويد: اس��تقبال از جش��نواره بس��يار جال��ب و عالي 
اس��ت. اصفهاني ها منتظر رس��يدن جشنواره هستند و از 
هر نظر حضور در اين جشنواره برايمان  جالب بود. بسيار 
پيش آمده كه هنگام دوبله بچه ها برمي گردند و نگاهمان 
مي كنند. دختربچه ها مي آمدند نزديك ميز ببينند ما چه 
كار مي كنيم. من هم سعي كردم بيشتر متوجهشان كنم. 
مدام سؤال مي پرسيدند و من واقعاً لذت مي بردم. امكانات 
هم در اين زمينه بس��يار تأثي��ر دارد. اگر هماهنگي لازم 
صورت نگيرد، زحمات فش��رده اي كه دوستان مي كشند، 
طبعاً نتيجه خوبي حاصل نمي ش��ود. در حد امكان همه 
چيز خوب است، ولي خب هر چه امكانات بهتر باشد، كار 
هم بهتر انجام مي ش��ود. چون مردم واقعاً دوبله را دوست 
دارند و بچه ها بسيار اس��تقبال مي كنند و اين واقعاً براي 

من لذت بخش بود.

گزارش دوبله هم زمان فيلم هاي بخش بين الملل جشنواره

يكي به جاي همه

گزارش روز
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بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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نشست خبري نصب تنديس »بال هاي سپيد«
ساساکي: رتبه اول صلح دوستي به ايران مي رسد

نشست خبري تنديس درناي كاغذي، عصر ديروز در محل روابط عمومي جشنواره برگزار 
شد. اين نشست خبري با حضور يوجي ساساكي و ساساكي ماساهيرو )آورندگان تنديس 
»بال س��پيد«(، جعفر گودرزي مدير اجرايي جش��نواره، سيروس حس��ن پور كارگردان و 
جمعي از اهالي رس��انه برگزار ش��د. در ابتداي اين نشس��ت يوجي ساس��اكي، برادرزاده 
س��اداكو و هم چنين ساس��اكي ماساهيرو، رئيس بنياد س��اداكو به تشريح فعاليت هايشان 
در كش��ورهاي ديگر پرداختند. ساس��اكي در اين نشس��ت عنوان كرد كه ايران چهارمين 
كش��وري اس��ت كه اين درناها به آن هديه مي ش��ود. آمريكا يكي از كشورهايي است كه 
قبل از ايران، درناي كاغذي به آن اهدا ش��ده. ساساكي در اين باره گفت: كشور ما قرباني 
حملات اتمي آمريكاس��ت. ما اين درناها را به نيويورك برديم تا بگوييم قصد صلح داريم. 
او گفت پيام ما به مردم آمريكا اين بود كه ما مي دانيم شما چه مشكلاتي داريد، شما نيز 

بدانيد كه ما چه مسائلي را از سر گذرانده ايم. 
در ادامه حسن پور با اشاره به اين كه در اين زمينه در حال ساخت يك فيلم است، گفت: 
ايده اين كه چهارمين درنا به كشورمان تقديم شود، پيشنهاد من بود. او گفت كه در فيلم 
او براي اين كه چهارمين درنا به چه كش��وري تقديم ش��ود، مسابقه اي برگزار مي شود كه 
اي��ران برن��ده آن خواهد بود و درنا به ايران تقديم مي ش��ود. او هم چنين اضافه كرد كه از 
مراسم نصب تنديس در اصفهان، فيلم برداري كرده كه ممكن است پايان بندي فيلم او، با 

استفاده از اين تصاوير صورت گيرد. 
گودرزي نيز گفت: وقتي قرار شد اين فيلم ساخته شود، به همراه آقاي ميرعلايي به ژاپن 
رفتي��م. قرار بود كه اين تنديس در يكي از ميادين نصب ش��ود و حالا اين تنديس نصب 
ش��ده و براي هميشه در اصفهان خواهد بود و ما هم تنديس پروانه زرين را به اين آقايان 
اه��دا كرديم تا در موزه صلح ژاپن قرار گي��رد. گودرزي هم چنين گفت با توجه به اين كه 
شعار امسال جشنواره، حمايت از كودكان درگير جنگ است، جشنواره كودك باعث شده 

تا جهان نيز بداند كه ايران نيز قرباني سلاح هاي كشتارجمعي بوده. 
در پايان اين نشست ساساكي بيان كرد كه ما نمي دانستيم كه در ايران و عراق نيز جنگ 
بوده و اين كش��ورها نيز قرباني بوده اند. او گفت: من در اين روزها كاملًا متوجه ش��دم كه 
ايراني ها اصلًا جنگ را دوس��ت ندارند و آن را نمي خواهن��د؛ به خصوص براي كودكان. او 
با بيان اين كه بين كش��ورهايي كه درنا به آن ها اهدا ش��ده، ايران بهترين اس��تقبال را از 
آن ها به عمل آورده، گفت: نظر من اين اس��ت كه ايران در دوس��ت داشتن صلح در دنيا، 

در رتبه اول است.

نكته سنجي محال است
وقتي وس��عت آس��مان به اندازه قاب پنجره هايي باشد كه درنهايت سخاوت مقابل تو 
ايستاده اند، گذر زمان نيز به قد همين چهارچوب است. همين مي شود كه تغيير روز 
و شب را با سفيدي و سياهي پشت شيشه ها مي فهمي. اين خصلت بولتني است، همه 
مي دانند. تمام كس��اني كه روزي به جش��نواره آمده اند، آنان  كه كار خبري مي كنند 
و كس��اني ك��ه با اهالي رس��انه در ارتباط  اند. همان هايي كه هربار ت��و را در ميانه  راه 

مي بينند، خسته نباشيدي كش دار بهت مي گويند و خستگي ات را مي گيرند. 
س��ه روز گذش��ته و نيمه دوم مهمان��ان به اصفه��ان آمدند. اين بار اكث��ر مهمانان 
خارجي هس��تند با زبان ه��اي متفاوتي كه در مقابل تعارف ه��ا و لبخندهاي مداوم 
آسانسوري ش��ان، مجبور به سرتكان دادن با لبخندي. لابي هتل شلوغ است. چيزي 
شبيه اصطلاح سوزن را بيندازيد و... صداي چرخ چمدان ها در همهمه مهمانان گم 
مي ش��ود. از اين حجم مهمان س��الن لابي هتل هم كش آمده! سلام و عليك هايي 
كه در هوا مي چرخند و آش��ناياني كه همديگر را مي يابند. حتي اين فضاي ش��لوغ 
هم بعد از مدتي برايت عادي مي ش��ود تا اين كه كس��ي از دور مي آيد. آرام مي آيد 
و ب��ا اس��كورتي از آدم هاي علاقه مند كه حتي نمي گذارند درس��ت ق��دم بردارد. او 
سال هاست به اين صحنه ها عادت دارد. همين است كه ديگر لبخند نيز روي لبانش 
خش��كيده و نمي تواند مقابل دوربين هاي موبايل اين همه طرفدار مش��تاق ديرين و 
ت��ازه خ��ود خنده اي بر چهره بدوزد. با اين وجود آن قس��مت ك��ه او و طرفداران و 
موبايل هاي در هوا ايس��تاده اند، از ساير قس��مت هاي لابي شلوغ تر و امكان رسيدن 

سوزن به زمين ناممكن تر است!
كمي آن طرف تر مردي ايس��تاده كه شبيه به هيچ كس��ي نيست. عدم شباهتش را 
روپوش س��فيد و كلاه بزرگش مي س��ازد. گوشي به دس��ت دارد. هم زمان با سه نفر 
ديگر در حال صحبت اس��ت. اصراري ناپايان ميانشان ردوبدل مي شود. آشپز همان 
غذاهاي��ي ك��ه روزي دو وعده مورد نقد و بررس��ي جدي تمام مهمان��ان هتل قرار 
مي گيرد. اما اين جا و حالا كسي حواسش به او نيست تا مستقيم از خودش در مورد 

كيفيت آثار توليدي اش بپرسد. 
جماعت تازه از راه رسيده نه گرسنه بودند كه سالن غذاخوري را پر كنند و نه خسته 
كه به اتاق هايشان بروند. همه تصميم گرفته بودند سرپا بايستند و گپ بزنند. ساعاتي 
گذش��ت و هيچ كس تصميم نگرفت موضع خود را تغيير ده��د و همان طور پابرجا و 
اس��توار بر جا ماندند. تا اين كه روابط عموم��ي در يك حركت خيرخواهانه اعلام كرد 
كه نشس��ت رونمايي از كتابي در طبقه آخر هتل برگزار مي شود. كافي بود نام سوژه 
كتاب عنوان شود تا همه به طبقه انتهايي بيايند. اين جا شلوغ تر هم شده بود. نام ناصر 
طهماسب، مرد صدا، بهانه اولي بود و بهانه دوم، ديدن مهمانان ديگر، سايريني را كه 
چند روزي بود به مهماني آمده بودند و حالا بايد در اتاق هايش��ان به سر مي بردند، به 
جلسه كشاند. مدتي همه منتظر ماندند تا ميكروفون به ناصر طهماسب برسد و صداي 
او را بشنوند. كلماتي كه لبريز از خاطره و حس بودند در ميانه كلام مجبور به سكوت 

شدند؛ از احساساتي كه با كف زدن هاي مرتب و طولاني حاضران ابراز مي شد. 
گفته بوديم از ناممكن ها نگوييم. اما از آن جايي كه امر محال، محال اس��ت، گاهي 
برخي اتفاقات ناممكن هم ممكن مي ش��وند. س��الن سينما. نمايش فيلم. موبايل در 
رقابت با صداي فيلم و مهمانان. يك بار پس��ري اس��ت كه صداي درد دل كردنش 
زير صداي فيلم شنيده مي شود، بار ديگر پارازيت هاي موبايلي است كه روي صداي 

ميكروفون ها اثر مي گذارد. شايد باز هم همان پسر باشد.

 حاشيه نگاری



نشست پرسش و پاسخ فيلم »او خوب سنگ مي زند«

رد پاي نويسنده
مجري کارشناس: سحر عصرآزاد

مهمان�ان: س��يدهادي محقق )كارگ��ردان(، ابراهيم اصغري )تهيه كننده(، س��تار اوركي 
)آهنگ ساز(

عص�رآزاد: فيلم او خوب س�نگ مي زند به آن دس��ته از فيلم هاي��ي تعلق دارد كه به 
دغدغه ه��اي نوجوانان مي پردازد. در مدت زمان فيلم، تجربه اي كه بردو كس��ب مي كند، 
موجب گذر او از دوران كودكي و نوجواني اس��ت. اين فيلم درباره تجربه نوجواني اس��ت. 
نوجواني كه اين دوران را با يك اتفاق طي مي كند و بزرگ مي ش��ود. موقعيت كلاس��يك 
فيلم در خيلي از فيلم هاي قديمي نيز ديده مي ش��ود. دو كاراكتر متضاد مجبور مي شوند 
به خاطر اجبار شرايط با هم همراه شده و از هم تأثير بپذيرند. اين بده بستان ها هم ريتم 
خوب به فيلم داده و هم نقش ها را دراماتيك كرده اس��ت. هم چنين در روابط دروني اين 

دو نفر يك طنز ظريف آگاهانه وجود دارد.
محق�ق: اساس��اً ي��ك فيلم از يك ق��اب عكس، ي��ك مفهوم و يك خاطره ش��روع 
مي ش��ود. اين فيلم بر اس��اس اتفاقي اس��ت كه براي برادرم افتاد. ش��ب هايي بود 
ك��ه با ب��رادرم مي نشس��تيم و از س��ختي هاي آن اتف��اق برايم مي گفت. احس��اس 
مي ك��ردم اين ماجرا مي تواند تبديل به يك اثر ش��ود. س��رباز و بردو نيروي خير و 
ش��ر به ش��كل كلاسيكش نيس��تند. تقدير در اين فيلم خيلي كاركرد دارد؛ تقديري 
ك��ه همه آدم ها را س��ر راه هم قرار مي ده��د؛ تقديري كه س��رباز را با بردو همراه 
مي كند. س��عي كردم ديالوگ هايي را طراحي كنم كه اين بده بس��تان ها در روايت 

پيش برنده باشد. 
هن��ر من در اين اس��ت تا آن جا كه بتوانم، آن قدر س��اده بگويم كه هم��ه آدم ها حرفم را 
بفهمند. يعني به جريان فيلم س��ازي تبديل شود. آن كسي در فيلم سازي موفق است كه 
بتواند در جامعه و پيرامونش از هر عنصري كه در فيلمش هست، مابه ازاي بيروني داشته 

باشد.
اصغري: آينده جامعه ما ش��امل كودكان و نوجوانان امروز است. قرار است آن ها در زمان 
پي��ري ما جامعه را مديريت كنند و مس��ائل و مش��كلات آن را ح��ل  كنند. وظيفه خودم 
دانس��تم چنين موضوعاتي كه براي كودكان و نوجوانان است، درسبد فرهنگي كشور قرار 
گيرد. از آن جايي كه محقق آن منطقه را به خوبي مي ش��ناخت و بچه آن جا بود، تصميم 

گرفتم اين اثر خوب محقق را توليد كنيم. 
اورکي: س��عي كردم موس��يقي در فيلم نباش��د و هر كجا كه لازم بوده، م��ا كار كرديم. 
موسيقي نه خيلي بومي است و نه خيلي كلاسيك و پاپ؛ موسيقي اي كه در اقصي نقاط 
مملكت خودمان بتوانيم حس كنيم و بش��نويم. به ج��ز صداي آن خواننده اي كه در فيلم 
حضور داش��ت و ما اين صدا را با موسيقي خودمان تلفيق كرديم. در واقع من موسيقي را 

در خدمت اين صدا قرار دادم.

نشست فيلم »بچگيتو فراموش نكن«

استفاده از ظرفيت بالقوه سينماي کودك
مجري کارشناس: علي علايي

مهمانان: محمدحس��ن نجم )تهيه كننده(، بهنام تش��كر)بازيگر(، س��وگل نصرتي)بازيگر 
خردسال(، پارسا مشيري)بازيگر خردسال(

علايي: خوشحالم كه بالاخره فيلمي براي كودكان ديدم و مخاطبان اصلي آن هم در 
س��الن حضور داشتند. متأس��فانه جلال فاطمي در اين جشنواره حضور ندارد و خيلي 
نمي ش��ود درباره مس��ائل فني و محتوايي فيلم صحبت كرد. البته شخصاً معتقدم فيلم 

در قس��مت هايي كه به كودك نمي پردازد، دچار نوعي ش��عارزدگي ش��ده اس��ت. 
نج�م: درباره روند توليد اين فيلم باي��د بگويم زماني كه آرش برهاني اين فيلمنامه را 
ب��ه من دادند، پس��نديدم و فاطمي را براي كارگرداني آن دع��وت كردم. پيش از اين 
البته س��ناريو س��ه يا چهار بار بازنويسي ش��ده بود و پس از تصميم به ساخت آن نيز 
توس��ط خود فاطم��ي، برهاني و دين محمد حدود 13 بار ديگر بازنويس��ي ش��د. علت 
مطرح كردن بحث ازدواج و خواس��تگاري در فيلم به دليل جذابيت و موقعيت طنزي 
كه مي ش��د در آن به وجود آورد، در س��ناريو آمده بود. ضمن اين كه مس��ائل ديگري 
ه��م براي نش��ان دادن انتقال دنياي بزرگ تره��ا به كودكان در فيل��م وجود دارد. به 
هرح��ال بحث حضور تكنولوژي پيش از فرهنگ، اس��تفاده از آن موضوعي اس��ت كه 
در جامع��ه ما وج��ود دارد. بايد قبول كنيم ك��ه تكنولوژي هم قابليت اس��تفاده نابجا 
دارد هم اس��تفاده صحيح. متأس��فانه در وضعيت فعلي بيش��تر بچه هاي ما درگير اين 
مس��ئله شده اند و از جامعه دور شده اند. البته ما خيلي نتوانستيم به اين موضوع خوب 
بپردازيم. همان طور كه گفتيد، يك جاهايي به صورت گل درش��ت بيان ش��ده اند. اين 
فيلم را من دو سال پيش ساختم. اصلاحاتي روي آن صورت گرفت و به دليل كمبود 

بودجه، از كليپ هايي كه قرار بود به فيلم اضافه ش��ود، صرف نظر كرديم. 
تش�كر: واقعيت اين اس��ت كه ما بايد به اذهاني كه براي آن فيلم مي س��ازيم، توجه 
كنيم. بايد ديد چقدر براي اين جش��نواره ها كارشناس��ي صورت مي گيرد. در اين 27 
س��اله برگزاري چه راهكارهايي صورت گرفته تا كودكان جذب اين جش��نواره ش��وند. 
آيا واقعاً اين قدرت را دارد كه در برابر تكنولوژي و س��رعت پيش��رفت كودكان امروز 
بايس��تد. به هرحال ذهن كودكان از حساس��يت خاصي برخوردار است و امروزه بسيار 
از ما جلوتر هس��تند. همه س��ؤال من اين است كه چقدر در سياست گذاري هايمان در 

اين جشنواره درست عمل كرده ايم. 
مش�يري: آقاي فاطمي از من خواس��تند پيامشان را به ش��ما برسانم. ايشان گفتند از 
همه كودكان و نوجواناني كه در فيلم حضور داش��تند و مس��ئولان برگزاري جشنواره 
تش��كر مي كنم. به نظرم بايد با توجه به امكاناتي كه در اختيار ما بچه ها هس��ت، پدر 
و مادره��ا ام��كان انتخاب خوب و بد را به خودمان بدهند و چي��زي را بهمان تحميل 

نكنند. 

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان

گزارش نشست

The Story was Based on a True Story
Hadi Mohaghegh in the press conference for his film “Bardou” 
explained about the concept of reality in his film. Mohaghegh, 
the director of the film stated, “Technically, a film is begun with 
a frame picture, a concept and a memory.” He continued that 
the film was based on a true story happened to his brother. He 
continued, “There were nights when he was telling me this story 
and its toughness and I felt it can be narrated in a film. The soldier 
and Bardou are not representing classic good and evil.” He believes 
that destiny has multiple functions in this film. This destiny makes 
people face each other.   

EVIL SIDE OF TECHNOLOGY
“Don’t Forget Your Childhood” is one of the movies competing 
in the 27th International Festival of Films for Children and Young 
Adults. In the press conference of the movie, Mohammad Hassan 
Najm, producer of the movie said: “One of the problems of our 
society is existence of technology without knowing how to use 
it. We know technology has good side and bad side. We tried to 
show how this evil side of technology has affected our children, 
though our movie may have some weaknesses. Our budget was 
also limited, so we did not make some of the clips which were 
necessary for the script.” هار6
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گزارش نشست

A Journey from Real World to Fantasy
Amir Shahab Razavian director of “Time Machine” in the press 
conference of his film said that the story was initially suggested to me 
by Manuchehr Shahsavari and I was impressed by its imaginary theme 
and rewrote it with some of my friends. I never abuse children in my 
works. In this film we made an attempt to travel from the real world to 
fantasy and make it different comparing to other woks. Amir Saharkhiz, 
who worked on the visual effects of the film also explained about the 
one year process on the visual effects of the film. He believed the 
capacity of Iranian cinema is not sufficient for such films and Iranian 
cinema has not reached to this potential yet.

MOVIES FOR SMART CHILDREN
“Kindergarten Operation” is one of the movies competing in 
the 27th International Festival of Films for Children and Young 
Adults. In the press conference of the movie, after its screening 
Farzad Ajdari, director of the movie said: “If I had made it with 
cheap material, neither of us would be here. I wanted to make a 
movie to honor children’s dignity as audiences. I think children 
are so smart to find out directing or writing pitfalls of the movies 
very easily. Children watch movies in a way we cannot. If you 
make a movie with interesting subject, then everyone likes to 
watch it.”

نشست خبري فيلم »سفر زمان«

رضويان: بچه ها را در فيلم هايم بازيچه نمي کنم
مجري: سعيد قطبي زاده

مهمانان: اميرشهاب رضويان )كارگردان(، رابعه مدني )بازيگر(، سيدسعيد رضويان )بازيگر(، امير 
سحرخيز )جلوه تصويري(، محمد مين باشي )بازيگر(، مهدي احدي )بازيگر(، روناك پوريادگار 

)بازيگر(
اميرشهاب رضويان: پس از ميناي شهر خاموش سه فيلم براي تلويزيون ساختم تا اين كه 
ساخت اين قصه از سوي منوچهر شاهسواري به من پيشنهاد شد و من با قصه روياگونه  آن ارتباط 
برقرار و با چند نفر از دوستان اين اثر را بازنويسي كردم. ضمن آن كه فيلم برداري آن يك ماه و 
جلوه هاي تصويري هم يك سال به طول انجاميد. ويژگي بارز اين فيلم زمان طولاني جلوه هاي 

تصويري استفاده شده در آن است. 
امير س�حرخيز: جلوه هاي ويژه بصري اين فيلم حدود يك س��ال طول كشيد. معتقدم هنوز 
ظرفيت س��ينماي ما براي توليد چنين كاري پايين اس��ت و سينماي ما هنوز به اين پتانسيل 
نرسيده است. براي انجام چنين كاري تنها توان فني مطرح نيست. كمتر كارهايي مانند سفر 
زمان تروكاژ دارد و در فيلم هاي ايراني به ندرت از صنعت جلوه هاي ويژه بصري استفاده مي شود. 
مهدي احدي: از غول فيلم نمي ترسيدم، چون نقش من پسر شجاعي بود كه نمي ترسيد. اما خب 

بالاخره يك ترس هاي كمي هم داشتم. 
رابعه مدني: كار كردن براي من دل خوشي و سرگرمي است كه بخش هاي تهي زندگي ام را پر 
مي كند. وقتي قرار اس��ت س��ر صحنه بروم، از شب قبل وسايلم را جمع مي كنم و از كار خسته 

نمي شوم. 
محمدرضا شيرخانلو: آقاي رضويان در طول فيلم برداري خيلي خوش اخلاق بودند. اما در روز 
اول كمي از او به خاطر تيپش مي ترس��يدم. ولي يك خاطره خوب از فيلم دارم كه آن هم يك 

صحنه دعوا بود كه تا دلم مي خواست همه را زدم و دلم خنك شد!
سعيد رضويان: حجم بالاي جلوه هاي ويژه در يك كار سينمايي، به نوعي ريسك است، اما اين 
كار تجربه  جديد در كارنامه كاري من محسوب مي شود. فيلم هايي كه از جلوه هاي ويژه استفاده 
مي كنند، مش��كلات خاص خود را دارند، اما ما س��عي كرديم با برنامه ريزي كار را به خوبي جلو 

ببريم. 
محمد مين باشي: در اين فيلم من گريم سنگيني داشتم و از لنز رنگي استفاده مي كردم كه مرا 
آزار مي داد. حتي 50 درصد بينايي ام با اين لنزها كم مي ش��د كه آقاي رضويان به همين دليل 

سعي مي كردند نور مستقيم در چشمان من نباشد. 
اميرشهاب رضويان: جا دارد يادي هم بكنم از رضا خمسه اي عزيز كه در همه فيلم هاي من 
بازي كرده و روز اول جشنواره به ديار باقي شتافت. او باقي مانده كارهاي خيمه شب بازي در ايران 
بود. من هيچ گاه از كودكان در آثارم سوء استفاده نمي كنم و دلم نمي خواهد آن ها بازيچه  ما در 
فيلم ها شوند. تلاش من در اين فيلم اين بود كه از دنياي جدي به دنياي فانتزي نزديك شوم 

و شبيه ديگر كارها يا تقليدي نباشد.

نشست خبري فيلم »عمليات مهدکودك«

تابو در سينماي کودك
مجري و کارشناس: نيما حسني نسب

مهمان�ان: ف��رزاد اژدري )كارگردان و نويس��نده(، اميررضا معتم��دي )جلوه هاي ويژه(، 
شمسی فضل الهي، ساينا اژدري، كيميا حسيني، مبينا آتشي، ايليا مجيدي )بازيگران(

حسني نس�ب: مدتي بود فيلم هايي با فضاي فانتزي و شاد كودكانه و مخصوص مخاطب 
كودك توليد نكرده بوديم. اين فيلم به شدت كودكانه و براي كودك است. شخصيت هاي 
اصلي آن هم تعدادي كودك هستند. ماجراها و حوادث فيلم را هم آن ها پيش مي برند. 

اژدري: مس��لماً اگر اين فيلم را با يونوليت و مقوا و چند تا عروس��ك مي ساختيم، الان نه 
من اين جا بودم نه شما بچه ها. سعي كردم با نوع ساخت فيلم به شعور همه بچه ها احترام 
بگذارم. بچه ها باش��عورترين تماش��اگران روي زمين هس��تند و به راحتي مي توانند گاف 
فيلم بردار، نويس��نده و كارگردان را متوجه ش��وند. بچه ها از زوايايي به فيلم نگاه مي كنند 
كه ما نمي بينيم. اگر فيلمي با قصه و موقعيت جذاب ساخته شود، هر كسي طالب ديدنش 
اس��ت. ما در مرحله گذاري كار مي كنيم كه يك س��ري تابوها وجود دارد كه بايد شكسته 

شود. مسلماً هزينه دارد و بايد ما هزينه هايش را به خاطر كودكان قبول كنيم. 
فضل الهي: س��ؤالي از بچه ها دارم. مي خواهم بدانم از آن مقدار تخيلي كه در اين فيلم 
بود، لذت برديد؟ برايم خيلي جالب است كه بدانم دنياي تخيلي كه امروز من مي گويم 
خيلي قش��نگ اس��ت، براي خود بچه ها هم قشنگ اس��ت؟ چون براي من نتيجه گيري 
بزرگي داش��ت. تخي��ل يعني اين كه گاهي وقت ه��ا براي ما اتفاقات��ي مي افتد كه كاملًا 
شانس��ي است و از آن تعجب مي كنيم. اين تخيل را بزرگ ترها مي توانند فيلمش كنند. 
بچه ها در نقاش��ي هاي خود اين تخيلات را نش��ان مي دهند. توليدات خلاقانه س��ينماي 
كودك بايد زياد ش��ود. ما بايد در پارك هايمان س��ينما داشته باشيم تا پذيراي بچه ها و 

خانواده هايشان باشد. 
معتمدي: بعضي فيلم س��ازها يك موضوع را از ذهن و احساس خود خارج مي كنند. اكثر 
فيلم هايي كه مي بينيم، از اين دس��ت فيلم س��ازي است. به بهانه كودك فيلم زياد ساخته 
ش��ده است. فيلم سازي كه براي كودك فيلم مي س��ازد، بايد اين قابليت را داشته باشد و 
فيلمي بسازد كه كودك لذت ببرد. بايد فيلم كودك را فهميد. وقتي فيلمي مي سازيم كه 
بچه نمي فهمد، در اصل فيلمي نس��اختيم. پس به بهانه بچه براي خودمان ساختيم. بايد 
س��ليقه كودك دخيل باش��د. در جلوه هاي بصري اين فيلم اتفاقی افتاده كه تا به حال در 
ايران به اين شكل نداشتيم. مثل گربه انيميشني كه حركات طنز و فانتزي انجام مي دهد 

و باورپذير است. اميدوارم كه آخرين كار ما نباشد. 
کيميا: ممنونم كه به ديدن فيلم ما آمديد.

ساينا: خيلي خوشحالم از فيلممان خوش تان آمد.
مبينا: از آقاي اژدري ممنونم كه مرا براي اين فيلم دعوت كرد. 

ايليا: كار با آقاي اژدري را دوست دارم. مهربان است.
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س��اخت هر فيلمي، هدف و انگيزه دارد. بچه ها معصوم هستند 
و اي��ن معصوميت تا جايي پيش مي رود كه حتي حمايت هاي 
عاطفي هم از آن ها نمي شود. كودكان بعضاً حتي ديده نمي شوند. 
بچه ها براي ساختن آينده اي كه قرار است روي دوششان استوار 
ش��ود، بايد از امنيت خاطر برخوردار باشند و بتوانند به اقتضاي 
سنشان با آرامش جلو بروند. هم چنين تربيت و مهارت هاي لازم 
براي زندگي بايد به آن ها داده شود تا بتوانند به رشد و بالندگي 
برسند. من هميشه سعي كرده ام در فيلم هايم بچه ها را ببينم و به 
آسيب هايشان بپردازم؛ اين كه چرا آسيب پيش مي آيد و اين آسيب 
چگونه ادامه مي يابد. بحث اصلي من هميشه خانواده است. خانواده 
محل رشد تربيت، آگاهي و اعتمادبه نفس است كه كودك براي 
زندگي به آن نياز دارد و من آن را در فيلم هايم مطرح مي كنم. 

ام��ا اين كه چرا ب��ه مقوله كودك مي پ��ردازم، تنها يك دغدغه 
شخصي نيست. فيلم ساز نمي تواند دغدغه شخصي داشته باشد. 
دغدغه او، چيزي اس��ت كه در جامعه وجود دارد. شغل و حرفه 
من اين اس��ت كه به همه نگاه كنم؛ به سلامت جامعه ام. شغل 
من اين اس��ت كه جايگاه انسان را تعريف كنم. وظيفه هنرمند 
اما اين نيست كه جواب سؤال بدهد. او بايد سؤالي مطرح كند 
و دردي را نش��ان دهد. كاري كه پنجره اي باز مي كند به سوي 
كساني كه درد را فراموش كرده اند. به سوي آدم هايي كه وقتي با 
درد مواجه مي شوند، درگير آن مي شوند كه آيا بايد اين درد را با 
مسكن ساكت يا جراحي اش كنند؟! اگر درد وجود دارد و همه را 
آزار مي دهد، بايد به اين باور برسيم كه جراحي درد دارد. اما بايد 

چاقو زد و درد را ريشه كن كرد. 
اما هميش��ه دو نوع نگاه به سينماي كودك وجود داشته. يكي 
فيلم هايي كه براي كودكان است كه بايد توسط كساني ساخته 
شود كه دنياي كودكان را تجربه كرده باشند، كتاب هاي كودك 
را خوانده باشند، روان شناس��ي كودك را بشناسند، مختصات 
سني ش��ان را درنظر بگيرند تا بتوانند ب��ه فانتزي هاي كودكان 
نزديك شوند. نوع دوم فيلم هايي كه درباره كودكان هستند. من 
بيشتر متعلق به دسته دوم هستم و مي خواهم افكار عمومي را 
به سمت جايگاه و مسئوليت خانواده ها در قبال كودكان سوق 
بدهم. در يك جشنواره اما هر دو نگاه بايد حضور داشته باشد. 
البته فيلم هايي كه براي كودكان هستند، بايد بيشتر باشند، اما 

فيلم هاي درباره كودكان نيز بايد باشد. حضور بچه ها در جشنواره 
نيز بايد پررنگ تر باشد. اصلاً بايد فضايي باشد كه بچه ها با هم 

باشند، با هم فيلم ببينند، نقاشي بكشند، گفت وگو كنند و... 
من براي بازي گرفتن از بچه ها س��عي مي كنم آن ها را از عمق 
وجودش��ان بيرون بكشم و خودم را از يك رابطه بيروني به يك 
رابطه دروني با آن ها مي رسانم. كاري مي كنم كه به من اعتماد 
كنند. چگونگي انجام اين كار، بستگي به نقشي دارد كه از آن ها 
مي خواهم. براي مثال براي بازيگران فيلم هيس! دخترها فرياد 
نمي زنند با آن ها در درجه اول دوست شدم. موهاي آن دختري 
را كه موي بلند داشت، شانه مي كردم، مي بافتم و به حرف هايش 
گوش مي كردم و سعي مي كردم حرف هاي او را بفهمم. بعد كه 
به هم نزديك شديم، قصه فيلم را تا جايي كه نياز بود او بداند، 
براي��ش تعريف كردم. اما به طور كلي، كار كردن با بچه ها فوت 
كوزه گ��ري مي خواهد كه روش مخصوص به خود را دارد. من با 
يك دختر كر و لال كار كرده ام. كسي كه نه صداي مرا مي شنيد 
و نه با من حرف می زند. من با بچه ها زندگي مي كنم و دوست 
مي شوم. با پدر و مادرهايشان صحبت مي كنم و حرف هايشان را 
مي ش��نوم و نقاط قوت و ضعف بچه ها را پيدا مي كنم. خصوصاً 
نقاط ضعف را. چون از اين طريق به نقاط قوت مي رسم و آن ها 
را بالا مي كشم. سر فيلم رابطه در خلوت خودم گريه كردم. فكر 
مي كردم كه در انتخاب بازيگر اشتباه كرده ام. اما اين طور نبود؛ 
من سخت ترين راه را انتخاب كردم كه بايد در آن، بهترين نتيجه 
را مي گرفتم. اما سختي راه را هموار كردم و ديدم اتفاقاً بهترين 

انتخاب را انجام داده ا م. 
من بچه ها را س��ر صحنه دعوا نمي كنم، ام��ا آن ها را لوس هم 
نمي كنم. بچه ها مي دانند كه پوران درخشنده سر صحنه جدي 
اس��ت و بايد بازي شان را بكنند و همه حواسشان به من باشد. 
چيزي كه به نفع خودشان هم هست و در آخر از كارشان راضي 
هستند. چون من همه حواس و انرژي ام را در زمان فيلم برداري 
ب��ه بازي ها جلب مي كنم و ش��وخي ندارم. بچه ه��ا هم اين را 

مي دانند كه در عين مهرباني، با آن ها جدي هم هستم. 
در پاي��ان ه��م آرزوي اعتلاي س��ينماي ك��ودك را دارم و 
اين كه دوباره سينماي كودك را، مانند سال هاي اوليه پس 

از انقلاب، از نو بسازيم.

محمدرضاشيرخانلو 
يه روز پدربزرگم منو ب��رد به زمين فوتبالش كه اون جا كار 
مي  كرد، بعد دوس��تش كه خبرنگار بود منو ديد. شش ماه 
بعد زنگ زدن واسه فيلم چك برگشتي. ما رفتيم اون جا و 
يه تست گرفتن. بعدش هم تو فيلم دهليز و سفر زمان و 
دودکش بازي كردم. همه فيلم هايي را كه بازي كردم دوست 
دارم. اولش اصلاً نمي دونستم بازي كردن چيه؟ مثلاً اگه يكي 
تو فيلم از اون بالا مي پريد پايين، به بابام مي گفتم: اوووه نگاه 

كن، ببين چقدر پريده پايين. 
تو چك برگشتي نقش پسر امير جعفري رو بازي مي كردم. 
همه فكر مي كردن من واقعاً بچه امير جعفري ام. فيلم سفر 
زمان رو چون توش بازي كردم، دوست ندارم، كلاً به خاطر 
غولش دوس��ت دارم. غول ها مثلاً خنده دارن. غوله آرزوهاي 
معقول رو برآورده مي كرد. منم دوس��ت دارم يه چراغ جادو 

داشتم. 
خاط��ره خنده دار و گريه دار خيلي دارم. س��ر دهليز بوديم 
دندون��م افتاد. اين طوري كردم ]دس��تش را جلوي دهانش 
مي گي��رد[ گفتن كات. چي كار مي كني؟ گفتم عمو دندونم 
افتاد. بعد بازيگردانمون گفتش الكي مي گي. دستم رو بلند 
ك��ردم، دندونم افت��اد زمين. يه گ��روه و كار رو خوابوندم تا 
دندونمو پيدا كنم. آخرم هيچ كس نيومد سركار همه رفتن 
خونه. خاطره خيلي گريه دارم س��ر دهلي�ز بوديم، صحنه 
آخر. صحنه آخر رو دو بار فيلم برداري كرديم. يه دفعه ش��و 
همين جوري بازي كردم، دفعه دوم اصلاً گريه م گرفت خودم. 
آقاي شعيبي جلوم نشسته بود، اونم گريه مي كرد و اشك هامو 
پاك مي كرد. مامانم اومد. خودم رو انداختم بغلش. اصلاً مثل 

فيلم هاي گريه دار شده بود. 
تو مدرس��ه ديگ��ه همه منو مي شناس��ن. اول  براش��ون 
خاطره تعري��ف مي كردم، اما ديگه خيلي زياد ش��دن و 
زنگ تفريح نمي رسم برم بيرون. ازم امضا مي خوان. پنج 
ت��ا معاون دارم و پنج تا بادي گارد واس��ه اين كه همه رو 
هل بدن تا زنگ تفريح يه خوراكي بخورم. بادي گاردهام 
همشون حلقه مي زنن دورم. معاونامم حلقه مي زنن دور 

باديگاردهام. 
خسته مي شم از مصاحبه، خوشم مياد اگه كسل نباشم. آخه 

درسته آدم بره تو آمپاس؟

بازيگران کودك را لوس نمي کنم!
شما آدمو تو آمپاس 

مي ذارين

نگاه كارگردان سينما به كودك

پوران درخشنده



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان

خاطره بازي
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فيلم س��اختن براي ك��ودكان نيازمند تجربه ه��اي عاطفي و 
هنرمندانه اي است كه بتواند فضاي قابل باوري را براي كودكان 
بازتوليد كند. به عبارتي چنين فضايي هم خاص است هم بسيار 
حساس، و بايد با دقت و صداقت و احتياط به آن پرداخته شود. 
وجوه داستاني يا مضموني اين فيلم ها ظرافت هاي ويژه اي دارد. 
وقتي قرار باشد درباره كودكان چنين مضاميني را مطرح كنيم، 
نيازمند حساسيتي دوچندان هستيم. به همين علت است كه 
مي گويم ساخت فيلم جنگي براي مخاطب كودك سخت است 

و توجه ويژه اي را مي طلبد. 
کودك و فرش�ته، داس��تان خواهر و برادري به نام فرش��ته و 
سليم است، كه در آخرين روز شهريور مي خواهند براي رفتن به 
مدرسه آماده شوند و پيش از آن هم آماده  شده اند تا به مراسم 
عروس��ي عمه شان در ش��هري ديگر بروند. در حالي كه فرشته 
براي آوردن مادربزرگ از خانه بيرون رفته است، در يك بمباران 
همه  خانواده به جز فرشته كشته مي شوند. فرشته در بازگشت به 
خانه، از اين اتفاق مبهوت مي شود و كنترلش را از دست مي دهد 
و پس از اين كه چند روزي دوس��تش از او پرستاري و نگه داري 
مي كند، تصادفاً از ميان گفت وگوي دو نفر مي فهمد برادرش زنده 
است. از اين پس، داستان فيلم، جست وجوي بي وقفه  فرشته به 
دنبال برادرش سليم است. در اين ميان، با نوجواني هم سن وسال 
برادرش به نام مصطفي آشنا مي شود كه براي مدافعان خرمشهر 
مهمات مي برد. فرش��ته تلاش مي كن��د از طريق همراهي با او 
برادرش را پيدا كند. در اين مسير، آن ها از موقعيت هاي خطير 
و مخاطرات بزرگي عبور مي كنند و جان س��الم به در مي برند. 
اما در نهايت، در حالي كه فرشته تلاش مي كند مصطفي را كه 
زخمي شده نجات دهد، بي آن كه بداند، در كنار جنازه  برادرش 
كه به تازگي شهيد شده قرار مي گيرد و آرامشي غريبانه مي يابد. 
ناگفته پيداس��ت، براي نقش فرشته، و اصولاً نقش هايي در اين 
سن و سال، هنرپيشه اي نداشتيم. جا دارد اين جا از خانم مهتاب 
نصيرپور تشكر ويژه كنم كه براي يافتن بازيگر موردنظر بسيار 
به ما كمك كردند. تعداد زيادي از بچه هاي مدارس مختلف را 
ديديم تا سرانجام به مونا احمدي رسيديم. اين پروسه تقريباً دو 
ماه طول كشيد. مدام تست مي گرفتيم و حتي سراغ بازيگران 
حرفه اي هم رفتيم، اما به دليل عدم تناسب فيزيكي، فكر كرديم 

كه داستان تأثير خود را از دست خواهد داد. براي يافتن گزينه  
مناسب براي نقش مصطفي هم، همين روند را طي كرديم تا به 
محمدرضا زادسرور رسيديم. اما بازيگر نقش مصطفي يك تفاوت 
عمده داش��ت و آن اين كه محمدرضا، يك سال پيش از آن در 
نمايشي از بهرام بيضايي نقش يك كودك 10 ساله را بازي كرده 
بود. اين بود كه ش��روع كرديم به كار كردن با اين دو نوجوان تا 
آن ه��ا را وارد فضاي فيلم كنيم. هر دوي اين ها اولين بار بود كه 

جلوي دوربين مي آمدند. 
از همان ابتدا بسيار نگران بودم. زيرا قصه طوري بود كه بخش اعظم 
اجراي فيلم را اين دو شخصيت به دوش مي كشيدند. من مي دانستم 
و حتي چند نفري هم كه فيلمنامه را خوانده بودند، به من گفته 
بودند كه اگر بازيگر نقش فرشته نتواند از پس ايفاي نقش برآيد، فيلم 
از دست رفته است. ضمن اين كه موضوع گرماي تابستان و طاقت 
بچه ها هم در ميان بود. ولي آن ها واقعاً مقاومت خوبي نشان دادند و 
آن قدر باهوش و بادقت عمل كردند كه نگراني عمده  من از اجراي 
اين دو نقش تقريباً از ميان رفت. برخلاف انتظار، بچه ها هميشه آماده 
و خستگي ناپذير بودند. يعني هيچ وقت نشد كه من كار را به خاطر 

عدم آمادگي يا خستگي بچه ها عقب بيندازم. 
مجموعه  مشكلات و اتفاقاتي كه براي اكران اين فيلم افتاد، باعث 
ش��د من نسبت به تكرار تجربه در اين عرصه نااميد شوم. فيلم 
در دو هفته به صورت تك سانس در چند سينماي محدود اكران 
شد و عملا نابود شد. بگذريم از اين كه جوايز متعدد جشنواره هاي 
داخلي و خارجي و حتي پنج جايزه و جايزه  بهترين فيلم از همين 
جشنواره كودك هم، براي اكران مناسب فيلم سودي نبخشيد و 
با اين كه 60 درصد فيلم متعلق به فارابي بود، اما در اكران هيچ 
حمايتي از آن نشد. در واقع فرايند اكران فيلم به اندازه داستانش 
مظلومانه بود. هر چند بعداً فيلم چندين بار از تلويزيون پخش شد 
و مردم آن را ديدند. در واقع نگراني اصلي من، مشكلات ساخت 
فيلم جنگي نيس��ت، بلكه مس��ائل نمايش آن است. فيلم ساز 
فيلم مي سازد كه ديده شود و وقتي با چنين مشكلاتي روبه رو 
مي ش��ود، براي تجربه  دوباره دچار ترديد مي شود. زيرا ما فيلم 
نمي سازيم كه آرشيو بشود، فيلم مي سازيم كه مردم به تماشاي 
آن بروند. اما در شرايط فعلي، فيلم دفاع مقدس، در هر مرتبه اي 

كه باشد، در مناسبات اكران نابود خواهد شد.

بهنام تشكر
من هميش��ه دلم به حال بچه هايي كه در اين فيلم ها بازي 
مي كنند، مي سوزد. چراكه شرايط توليد فيلم ها به گونه اي 
اس��ت كه حتي براي بازيگران بزرگ سال هم سخت است، 
چه رسد به كودك كه در موقعيت حساس تري قرار دارد و از 
توانايي جسمي و روحي پايين تري برخوردار است. متأسفانه 
من خيلي مواقع ديدم كارگردانان اصلاً مراعات اين مسئله را 
نمي كنند. خب اين خيلي بد است. مي خواهم بدانم اگر پسر 
يا دختر كوچك خودش��ان را براي بازي كردن در آن فيلم 
مي آوردن��د، آيا باز هم حاضر بودن��د چنين رفتاري با آن ها 
بكنند. مسلماً نه. اصلاً نمي توانند چنين رفتاري داشته باشند، 
ول��ي اين كار را مي كنند و به خاطر گرفتن يك س��كانس 
فشارهاي رواني سختي را بر كودك وارد مي كنند. هيچ وقت 
هم به اين مس��ئله توجه نشده. حتي بعضاً آن كارگردان به 
خاطر كارش تشويق هم ش��ده. روح بچه لطيف و حساس 
اس��ت. اگر آن كارگردان آن قدر هن��ر دارد، بيايد اين بلا را 
س��ر بچه خودش بياورد. من حتي ديدم برخي كارگردان ها 
براي اين كه گريه بچه را دربياورند، مي روند سراغ اولين روش 
و چن��ان فش��اري را به كودك مي آورند ك��ه روان او به هم 
مي ريزد. اين كارگردان براي چه كسي فيلم مي سازد؟ مگر 
براي همين بچه نيست. پس چطور به خودش اجازه مي دهد 
اين طور با او رفتار كند. و جالب اين كه به اين كار افتخار هم 
مي كنند و خوشحال مي شوند كه مثلًا عجب بازي خوبي 

از او گرفتيم. 
همه كارگردان ها اين گونه نيستند. من هيچ وقت آن قسمت 
از قصه ه�اي مجيد را يادم نم��ي رود كه مهدي باقربيگي 
طاق��ت نمي آورد و خود پوراحمد مي آيد جلوي دوربين و با 
او حرف مي زند. پوراحمد از آن دسته كارگرداناني است كه 

روان شناسي كودك را مي شناسد و به او سخت نمي گيرد. 
ما ب��ه عنوان بازيگر از بازي كردن در كنار كودكان واقعاً 
ل��ذت مي بريم و برايمان ش��يرين اس��ت. گاهي وقت ها 
كودك در صحن��ه كاري را انجام مي دهد كه براس��اس 
ش��خصيت خودش اس��ت. من هميش��ه س��عي مي كنم 
خ��ودم را با او وفق ده��م و بازي ام را با او هماهنگ كنم 
و همراهش ش��وم. من بچه ها را خيلي دوست دارم، ولي 
هميش��ه به اين فكر مي كنم كه اگر بچه خودم قرار بود 
در اين شرايط قرار گيرد و با اين ناملايمات روبه رو شود، 

واكنش من چه بود.

مظلوميت فرشته، مهجوريت فيلم 

سينما عليه کودکان

»كودك و فرشته« / دفاع مقدس

مسعود نقاش زاده
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با كارگردان فيلم »عمليات مهد كودك«

  فرزاد اژدري

 فيلم از زاويه ديد يك كودك روايت مي ش��ود و 
قهرمان ما بچه اي است كه تمام ماجراها را به وجود 
مي آورد و پيش مي برد. در چنين موقعيتي خيلي مهم 
است كه داستان منطبق بر دنياي ذهني بچه ها باشد تا 
وقتي مخاطب كودك و نوجوان آن را مي بيند، برايش 
قابل درك و ملموس باشد. بچه ها دوست دارند برايشان 
قصه اي تعريف شود كه بتوانند درباره آن تخيل و تجسم 
كنند و وقتي قهرمان اصلي بچه اي مثل خودشان باشد، 
آن ها راحت تر با فيلم همراه مي شوند و خودشان را به 

جريان داستان مي سپارند. 
 البته ش��ايد اين نزديك شدن به دنياي كودكان 
كمي سخت به نظر برسد، اما من چون خودم دو تا 
بچه دارم و اساساً رابطه خوبي با آن ها برقرار مي كنم، 
مي توانم بفهمم كه آن ها از چه چيزهايي خوشش��ان 
مي آي��د و از چه چيزهايي خوشش��ان نمي آيد. مثلًا 
بچه ها به صحنه هاي پرديالوگ و كم ماجرا و بي تحرك 
علاقه اي ندارند و از داس��تان هاي پرحادثه و خنده دار 
بيش��تر خوشش��ان مي آيد. به هيچ وجه از شنيدن 
نصيحت و شعار استقبال نمي كنند و حتي گاهي لذت 
مي برند از اين كه مي بينند بزرگ ترها در فيلم اشتباه 
مي كنند يا بلاهايي سرشان مي آيد )البته با حفظ ادب 
و احترام( و مهم تر از همه اين اس��ت كه دوست دارند 
با تماش��اي فيلم سرگرم شوند و اگر پيامي مورد نظر 
فيلم س��از است، در لايه هاي پنهان فيلم به آن ها ارائه 
شود. اصلاً از اين كه نكته اي به طور مستقيم به آن ها 
گفته شود، خوششان نمي آيد. به هرحال كمي سخت 
اس��ت كه بتوانيم خودمان را با بچه ها همراه كنيم و 
از آن كليش��ه هاي رايج رها شويم و به فضاي ذهني 
فانتزي گونه و خلاقانه و پرشور بچه ها نزديك شويم. 

 استفاده از شعر و ترانه و موسيقي در جذب بچه ها 
تأثي��ر مهمي دارد. چون هم فضاي ش��اد و مفرح و 
پرنش��اطي را در فيلم به وجود مي آورد و هم بخش 
زيادي از ديالوگ ها را مي توان در قالب ش��عر و ترانه 
مطرح كرد كه به طور طبيعي براي بچه ها جذاب تر 
خواهد بود و راحت تر مي توان بس��ياري از مفاهيم و 

اطلاعات را به آن ها منتقل كرد. 

 در قسمت هايي از فيلم از جلوه هاي ويژه رايانه اي 
اس��تفاده شده اس��ت، اما واقعاً به س��ختي مي توان 
تش��خيص داد كه در كجا به كار رفته اس��ت. آقاي 
دكتر معتمدي در اجراي جلوه هاي ويژه شيوه هاي 
مخصوصي دارند كه سعي مي كنند تا حد ممكن به 
واقعيت موجود در صحنه هاي فيلم نزديك شوند و 
همه چيز خيلي طبيعي به نظر برسد و سطح كيفي 
فيلم را بالا ببرد. چون در اين فيلم صحنه هاي فانتزي 
كمتري نسبت به فيلم قبلي داريم و اين جلوه هاي 
ويژه بيشتر در جهت تقويت جنبه هاي رئال آن است. 
م��ا حدود 20 روز با بچه ها تمرين داش��تيم تا براي 
بازي كردن در نقششان آماده شوند. از يك خانم هم 
به عن��وان بازي گردان كمك گرفتيم. البته به نظرم 
تمام بچه ها تا پنج سالگي شان بازيگران بسيار خوبي 
هستند كه مي توانند از عهده هر نقش دشواري برآيند 
و فقط كافي است كه استعداد و توانايي شان كشف 
شود و زمينه مناس��بي در اختيارشان قرار بگيرد تا 
بتوانند خود را بروز دهند. بعضي از بچه هايي كه در 
اين فيلم بازي كردند، قبلاً تجربه مواجهه با دوربين 
را داش��تند و بعضي ها نداشتند، اما درباره همه شان 
خيلي مراقب بوديم كه خس��ته نش��وند و در تمام 
مدت فيلم برداري فرصت كافي داش��ته باش��ند تا 
به بچگي ش��ان برسند و ش��يطنت هاي خودشان را 
داشته باشند. بنابراين شيوه بازي گرفتن از بچه ها با 
بزرگ ترها تفاوت زيادي دارد و روش هاي مخصوص 

به خودش را دارد. 
 در س��ينماي كودك و نوجوان دست آدم براي 
بازگوي��ي قصه ها و روايات مختلف بازتر اس��ت و از 
تنوع و آزادي بيشتري برخوردار هستيم. مي توانيم به 
موضوعات كوچك تر و ساده تر كه خود بچه ها درگير 
آن هستند، بپردازيم و به سؤال ها و كنجكاوي هايشان 
جواب بدهيم. بچه ها برخلاف بزرگ ترها براي برقراري 
ارتباط با فيلم بيش از آن كه به كليات اهميت بدهند، 
روي جزئيات متمركز مي ش��وند و خيلي سريع تر از 
بزرگ ترها ماجراها و شخصيت ها را باور مي كنند و با 

آن ها دست به هم ذات پنداري مي زنند. 

فيلمنامه نويس و 
کارگردان

فرزاد اژدري
تهيه کننده
رويا شريف
فيلم بردار

سيد محسن جاهد
تدوين

حسن ايوبي
بازيگران

عليرضا خمسه، اكبر عبدي، 
شمسي فضل الهي، سروش 
صحت، حسام نواب صفوي

خلاصه داستان
پنج نفر از بچه هاي يك مهد 
ك��ودك تصمي��م مي گيرند 
تا روابط پدر و مادرش��ان با 

يكديگر را تصحيح كنند... 

فيلم سازان،
کودك درونشان را آزاد بگذارند

مهين نويدي / چهره پرداز

من پي��ش از اين كه ب��ه تلويزيون بيايم، 
س��ه س��ال براي گ��روه كودك نقاش��ي 
فانتزي انجام مي دادم. رش��ته خودم هم 
در دانش��گاه گرايش نقاش��ي ب��ود و در 
خانواده اي بزرگ ش��دم كه همه اهل اين 
رشته بودند. مادرم و برادرم نقاش بودند 
و من هم با عش��ق و علاقه اين رش��ته را 
دنب��ال كردم. در زمين��ه كودك كارهاي 
بسياري كردم از جمله قصه هاي تابه تاي 
مرضي��ه برومن��د و جزيره ج�ارو. حالا 
مي دان��م بچه ها از چه چيزي خوشش��ان 
مي آي��د و تلاش مي كنم تا بهترين كار را 

ارائه دهم. 
در فيلم عمليات مهدکودك مي خواستم 
براي شخصيت اصلي از موهاي آبي استفاده 
كنم و به نوعي جنسيت او را دختر يا پسر، 
مشخص كنم. ولي متأسفانه تهيه كننده و 
كارگردان نمي خواستند جنسيت او معلوم 
ش��ود. به هرحال از آن جا كه بايد از همان 
كودكي بچه ها را با ش��ئونات اسلامي آشنا 
كنيم، من از موهاي فانتزي استفاده كردم. 
ولي خب اگر مي شد جنسيت شخصيت را 
معلوم كنيم، دس��تمان براي كار بازتر بود. 

ولي كارگردان دستمان را بسته بود. 

رو در رو

نزهت بادی

سروش صحت/ بازيگر

بعد از اين كه فرزاد اژدري پيشنهاد بازي 
در اين فيل��م را دادند، آم��دم فيلمنامه 
را خوان��دم و بازي ك��ردم. به نظرم براي 
بازيگ��ر خيل��ي تفاوتي نمي كن��د كه در 
كار كودك بازي مي كند يا بزرگ س��ال. 
چنين چيزي معمولاً در نگاه نويس��نده 
يا كارگردان تفاوت ايجاد مي كند. ضمن 
اين كه قسمت هايي از كار قبلي كارگردان 
را ه��م ديده بودم و خيلي خوش��م آمده 
بود. فيلمنامه را هم كه خواندم، با فضاي 
آن ارتباط برقرار كردم و با توجه به گروه 
بازيگران خوبي كه داشت، پيشنهاد بازي 
در فيلم را پذيرفتم. اين را هم بگويم كه 
در طول كار پش��ت صحنه بسيار خوبي 
داشتيم و همه چيز به خوبي برگزار شد. 
متأس��فانه هنوز فيل��م را نديدم تا بگويم 

چقدر از نتيجه راضي هستم.



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان

با كارگردان »سفر زمان«

اميرشهاب رضويان
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 در فيلم اش��اراتي به قصه غول چراغ جادو وجود 
دارد كه ريش��ه در همان داستان ها و حكايات كهن 
و قديمي م��ان دارد، اما غ��ول چراغ جادوي ما كمي 
متفاوت از غول هاي ديگر اس��ت. به عنوان مثال ما 
ب��راي اولين بار در تاريخ فيلم ه��اي چراغ جادويي، 
ب��ه داخل چراغ مي روي��م و خانه غول را مي بينيم و 
متوجه مي شويم كه غول ما چگونه زندگي مي كند و 
وسايلي مثل كتابخانه، چراغ مطالعه، ميز كار و تخت 
خواب دارد. خوشبختانه فيلم سفر زمان شبيه بقيه 
فيلم هاي كودكان و نوجوانان نيست و از جايي تقليد 
نشده است و سعي كرده ام همه چيز در فيلم اصالت 
داش��ته باش��د. اين قصه چراغ جادو از گذشته تا به 
حال براي همه بچه ها و حتي بزرگ ترها جالب بوده 
است. انگار ما بزرگ ترها هم به دنبال كودك گم شده 
درونمان هستيم و دوست داريم به كمك فانتزي و 

تخيل آن را پيدا كنيم. 
 تجربه نشان داده است كه فيلم هايي براي كودكان 
و نوجوانان موفق اس��ت كه به فانتزي و خيال پردازي 
مي پردازند و اجازه مي دهند بچه ها هم در داستان فيلم 
مشاركت كنند و با خيال پردازي و رويابافي خود در فيلم 
حضور داشته باشند. هر چه جنبه هاي فانتزي و تخيل 
در فيلم هاي مخصوص كودكان و نوجوانان بيشتر باشد، 

جذابيت بيشتري براي بچه ها خواهد داشت. 
 يكي از بهترين روش هاي آموزشي و تربيتي براي 
بچه ها فيلم ساختن براي آن هاست. مي توان به كمك 
شيوه هاي متنوع، جذاب و تازه به آن ها به طور پنهان 
آم��وزش داد. بچه ها از هر فيلمي كه نصيحت در آن 
به طور مستقيم گفته شود، زياد استقبال نمي كنند. 
هرچقدر فيلم ها با طنز، فانتزي و تخيل بيش��تري 
همراه باشد و پيام ها، دغدغه ها، نيازها و مسائل روز 
مربوط به بچه ها در دل قصه آن پنهان ش��ده باشد، 
مي تواند براي بچه ها جذاب تر باشد. درواقع بهتر است 
اجازه دهيم بچه ها خودشان با مشاركتي كه در فيلم 

دارند، آن ها را كشف كنند و دريابند. 
 ح��دود 40 درصد فيلم به كمك جلوه هاي ويژه 
و پرده سبز در استوديوي روشنا توسط آقاي كامران 
و امير س��حرخيز اجرا شده و به نوعي فيلم تركيب 

انيميش��ن و فيلم زنده است. اساساً فيلم هاي بچه ها 
به خاطر برخورداري از فانتزي و خيال پردازي نياز به 
استفاده زياد از جلوه هاي ويژه دارد. در اين زمينه ما 
متخصص خوب داريم، اما بودجه كافي نداريم. مثلًا 
هزينه كل فيلمي مثل س�فر زمان به اندازه هزينه 
ي��ك پلان يك فيلم آمريكايي اس��ت ك��ه در آن از 
جلوه هاي ويژه استفاده شده است. فيلم هاي ما بيشتر 
محص��ول همت و توان و انرژي بچه هايي اس��ت كه 
در س��اختن فيلم نقش دارند. در مجموع از كيفيت 
فيلم در زمينه جلوه هاي ويژه بصري و تلاش بچه ها با 

توجه به هزينه اي كه داشتيم، راضي هستم. 
 در ميان بچه هايي كه از آن ها براي بازيگري تست 
گرفتم، محمدمهدي احدي كه نقش اصلي را بازي 
مي كند، تواناترين آن ها بود و مي توانس��ت به فيلم 
چيزهايي را اضافه كند. بعد حامد كيازال تجربه بازي 
در فيلم هاي دوس��ت خوبم علي قوي تن را داش��ت. 
محمدرضا شيرخانلو هنوز بازيگر معروف فيلم دهليز 
و س��ريال دودکش نش��ده بود، ولي توي تمرين ها 
خيلي خ��وب جواب مي داد. برديا رفيعي هم پس��ر 
خيلي بانمك و دوست داشتني اي بود، ستاره زاهديان 
دختر مهرداد زاهديان، مستندساز عزيز است كه من 
از بچگي دوس��تش داشتم. پارميدا مقدم هم دختر 
ش��يرين و خواس��تني اي بود كه در تمرين ها خوب 
جواب داد. كار كردن با آن ها هم سخت و هم شيرين 
اس��ت. چون آدم به عنوان يك كارگردان 48 س��اله 
مجبور مي شود ياد بگيرد كه با بچه ها به زبان كودكي 
حرف بزند و به آن ها احترام بگذارد و شخصيتشان را 
حفظ كند و به آن ها بفهماند كاري كه انجام مي دهند، 
كار خيلي مهمي است. به نظرم بازي همه بچه ها در 

مجموع راضي كننده و قابل قبول است. 
 جشنواره به خودي خود نمي تواند براي بچه ها كار 
بزرگي انجام دهد. تا زماني كه گروه سينمايي براي 
اكران فيلم هاي بچه ها نداشته باشيم و مورد حمايت 
قرار نگيرد و سرمايه گذاري ويژه روي آن انجام نشود، 
جش��نواره هم فقط در حد يك گردهمايي فرهنگي 
به نظر مي رسد كه خيلي خوب است، اما پاسخ گوي 

نيازهاي بچه هاي ما نيست.

کارگردان
اميرشهاب رضويان

تهيه کننده
منوچهر شاهسواري

طرح فيلمنامه
جمال اميد

فيلمنامه نويس 
جميله دارالشفايي

بازنويسي
اميرشهاب رضويان، تهمينه 

بهرامعليان و سيد محسن 
نبوي

فيلم بردار
مسعود اميني

تدوين: فرامرز هوتهم
بازيگران

محمدمهدي احدي، محمد 
مين باشي، رضا بهبودي، 
خسرو احمدي، سياوش 

چراغي پور، سيامك 
احصائي، رابعه مدني

خلاصه داستان
پس��ربچه اي در ميان وسايل 
پدرش يك چراغ جادو پيدا 
مي كند. او ك��ه از رفتارهاي 
مقاب��ل  در  پ��در  ضعي��ف 
با  اس��ت،  ناراحت  ديگ��ران 
كم��ك غول چ��راغ جادو به 

آينده مي رود و... 

ريشه در داستان ها و حكايات کهن

جميله دارالشفايي/ فيلمنامه نويس
وقت��ي ط��رح فيل��م از طري��ق منوچه��ر 
شاهسواري، تهيه كننده كار، به دستم رسيد، 
ش��روع به خواندن فيلمنامه ها و فيلم هاي 
ك��ودك كردم. با آن كه تجربه  نوش��تن كار 
كودك نداشتم، اما تجربيات دو كار قبلي ام 
به م��ن كمك كرد. يكي اين ك��ه در مجله 
فيلمنگار روي فيلمنامه ه��اي كودك كار و 
تحقيق مي كردم و ميزگردها و گزارش هاي 
زيادي با آدم هاي طراز اول سينماي كودك 
تهيه ك��رده بودم. علاوه بر اين  تجربه كاري 
ديگري داش��تم در زمينه صل��ح كودكان و 
نوجوانان. همه داش��ته هايم را با هم تركيب 
كردم و فيلمنامه  سفر زمان را با تم رويكرد 

اعتمادبه نفس دادن به بچه ها و صلح نوشتم. 
مسلم است كه مهم ترين عنصر پرفروش  بودن 
فيلم هاي كودك و انيميشن در دنيا، فضاي 
فانت��زي و ريتم تند آن هاس��ت. ما نيز تمام 
تلاشمان را انجام داديم تا با ريتم تند و رفت 
و آمدها، فضاي شاد و ريتميك ايجاد كنيم و 

بخش فانتزي فيلم نيز پررنگ باشد. 

رو در رو

محمد مين باشي /بازيگر نقش غول
غول از منظر هر كس��ي تعريف��ي دارد و ما 
اي��ن تعريف را ب��ا دورخوان��ي  فيلمنامه در 
زمان پيش توليد به دست آورديم. اين يكي 
از ويژگي هاي خيلي خوب آقاي رضويان با 
بازيگران است. اين تمرينات و اتود زدن هاي 
دائم كمك به پرورش شخصيت  ها مي كند. 
اسم غول چراغ جادو، غولك غوليان زاده بوده 
كه براي طراحي ش��خصيتش قرار شد او را 
خيلي خش��ن و جدي بازي نكنم، بلكه به 
سمت طنز ببرم. غولك اهل شوخي و خيلي 
بازيگوش است. اولين سؤال مطرح شده براي 
ش��خصيت پردازي غولك اين بود كه من به 
عنوان ي��ك غول چطور بايد صحبت كنم؟ 
مسلماً خش��ن و با صداي بم نيست، چون 
مخاطب اصلي ما بچه ها هس��تند. با صداي 
زي��ر هم كه صحبت نمي كن��د، چون غول 
اس��ت. گشتيم و گش��تيم و اتود زديم تا به 
لحن دوستانه و مهربانانه رسيدم. بعد رفتيم 
س��راغ راه رفتن غول كه چطور راه مي رود؟ 
بعد از كلي فكر كردن  به اين نتيجه رسيديم 
كه مهندس غول ساز سقف خانه  من را كوتاه 
س��اخته بود و وقتي در چ��راغ جادو به دنيا 
آمدم، چون قد بلند داش��تم، مجبور ش��دم 

خميده و قوزكرده باشم.
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محمود قنبري/ مدير دوبلاژ

توس��ط  9:20 در بوش�هر  انيميش��ن 
گ��روه ديگ��ري دوبله ش��ده ب��ود، اما 
كارگ��ردان آن كار را به انجمن آورد و 
خواس��ت كه دوباره دوبله مجدد شود. 
كار خ��وب و متماي��زي ب��ود، عده اي 
جوان براي��ش زحمت كش��يده بودند، 
اما گ��روه قبلي دوبله با 20 گوينده در 
ع��رض ي��ك روز آن را دوبل��ه كرده و 
تقريباً مي ت��وان گفت فاجعه اي تحويل 

داده بودن��د. 
گويندگ��ي در اي��ن ن��وع انيميش��ن ها 
كاملًا متفاوت اس��ت. در انيميشن هاي 
ديگ��ر ما ب��ا يك س��ري تي��پ رو به رو 
انيميش��ن مثل  اين  هس��تيم، ولي در 
ي��ك فيلم س��ينمايي ب��ا كاراكترهاي 
ك��ه  طرفي��م  هنرپيش��ه ها  همچ��ون 
يك قص��ه را رواي��ت مي كنن��د. مثل 
انيميش��ن عص�ر حجر كه 50 س��ال 
پي��ش آن را دوبله كرده بودم و اخيراً 
دوباره براي »مؤسس��ه قرن بيس��ت و 
ي��ك« آن دوبله كردم. اين انيميش��ن 
دارد  تيپ  اس��ت، يك س��ري  نقاش��ي 
ك��ه گويندگان باي��د جاي آن ها حرف 
بزنند. تفاوت اي��ن دو در گويندگي و 

دوبله كار بس��يار اس��ت. 
اتفاق��ات  و  انيميش��ن  دوبل��ه  قص��ه 
ناخوش��ايندي ك��ه ب��ه وج��ود آورد، 
از چن��د س��ال پيش آغاز ش��د. همان 
زم��ان  كه ع��ده اي به ص��ورت قاچاق 
كاره��ا را دوبل��ه كردند، آن ها ش��كل 
ديگري به دوبله دادند. وزارت ارش��اد 
خواس��ت عليه اي��ن فعاليت ها اقدامي 
انج��ام دهيم، ما در ج��واب گفتيم كه 
اين ه��ا ربط��ي ب��ه انجمن ن��دارد، اما 
بعدت��ر ديديم ك��ه همان ه��ا آمدند و 
خواس��تند به عضويت انجمن دربيايند 
كه با مخالفت مواجه شدند، چون كار 
قاچاق كرده بودند و ممكن بود فضاي 

انجمن را هم آلوده كنند.
اما همين گروه كه از سوي وزارت ارشاد 
هم مس��تحق اقدامي بازدارن��ده بودند، 
كارهايي را براي شبكه پنج دوبله كردند 
و حتي توانستند از وزارت مجوز بگيرند. 
گرچه در كنار اين مسائل، انيميشن هاي 
تولي��د داخ��ل ب��ه پيش��رفت هاي قابل 
توجه��ي كه مس��تلزم وج��ود امكانات و 
اب��زار بود، رس��يدند. دس��تگاه هاي بهتر 
و  دارن��د  اختي��ار  در  پيش��رفته تري  و 
توانس��تند انيميش��ن را از حالت مهجور 

خود خارج كنند.
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با كارگردان فيلم »9:20 در بوشهر«

 محمدامين همداني 

 با وجود اين كه با مس��ئله مهم و حساسي مثل 
انرژي هسته اي مواجه هستيم، اما گره اصلي داستان 
توسط يك كودك باز مي شود و دليلش اين است كه 
آن كودك نسبت به محيط پيرامونش از بزرگ ترها 
توجه و دقت بيشتري نشان مي دهد و برخلاف آن ها 
از چيزه��اي كوچكي كه به ظاهر بي اهميت به نظر 
مي رسند اما بعد مي بينيم نقش مهمي در جلوگيري 
از فاجعه دارند، به راحتي نمي گذرد و حتي بزرگ ترها 

را هم متوجه آن مي كند. 
 در ظاه��ر كودك قصه ما ارتباط مس��تقيمي با 
موضوع انرژي هسته اي ندارد و دلش براي پدرش كه 
در نيروگاه اتمي بوشهر كار مي كند، تنگ شده است. 
اما در لايه ه��اي زيرين فيلم يك موضوع مهم ملي 
را براي مخاطب ك��ودك و نوجوان مطرح مي كنيم 
و روي ناخودآگاه آن تأثير مي گذاريم و توجه او را به 
اين جريان جلب مي كنيم كه اين موضوع كه ظاهراً 
به او ربطي ندارد، چقدر در سرنوشت و آينده او نقش 

مهمي خواهد داشت. 
 رابطه عاطف��ي پدر و دختربچه فيلم و همراهي 
و هم دلي كه ميان ش��خصيت كودك و خانواده اش 
در شرايط سخت و بحراني رخ مي دهد، مي تواند به 
طور مس��تقيم براي بچه ها آموزنده باشد، ولي نكات 
ديگري به طور غيرمستقيم براي جذب آن ها وجود 
دارد كه مهم ترين آن انيميشن بودن فيلم است كه 
اساساً مورد علاقه بچه هاست و از دل آن به بخشي از 
پرسش ها و مسائل بچه ها درباره موضوعات روزي كه 

درگيرش هستند، پاسخ داده مي شود. 
 انيميشن سينمايي ما به شدت نوپاست و تازه در 
حال طي كردن پله هاي اول است. اين انيميشني كه 
ما ساختيم، فقط پيشنهادي به سينماي ايران است 
كه مي گويد مي تواند به انيميشن اعتماد كند و مجال 
بيشتري در اختيار آن بگذارد. وگرنه ما روي اين كار 
ادعاي بزرگي نداريم كه يك انيميش��ن خيلي عالي 
ساخته ايم كه بايد مورد توجه زياد قرار بگيرد، بلكه 
بايد به آن به عنوان يك فرصت تازه براي س��ينماي 
ايران نگاه كرد. بنابراين ما تلاش كرديم كه با همين 

امكان��ات و زمان محدودي كه در اختيار داش��تيم، 
حقانيت انيميشن را به سينماي ايران ثابت كنيم تا 
فضاي بيشتري براي كار كردن در اين زمينه فراهم 
شود. اميدوارم مسئولان توجه بيشتري نشان دهند 
و حتي اجازه بدهند چند انيميشن خراب شود و به 
نتيجه مطلوب نرسد تا تجربه هاي لازم به دست آيد و 

موقعيت براي ساختن انيميشن هاي عالي مهيا شود. 
 يكي از مشكلاتي كه مانع كار در زمينه انيميشن 
است، همان مشكل كليشه اي است كه بارها گفته شده 
كه در اين عرصه س��رمايه گذاري نمي شود و چاره اش 
اين است كه جسارت بيش��تري به خرج داده شود و 
سرمايه بيشتري روي انيميشن سازي صورت بگيرد. اما 
موضوع غيرتكراري كه مي خواهم به آن اشاره كنم و 
به نظرم بزرگ ترين مانع به حساب مي آيد، اين است 
كه فرهنگ كار نداريم. ما احتياج داريم گروه هايي كه 
انيميش��ن كار مي كنند، پشتكار و همت بيشتري از 
خودشان نشان بدهند، توقع كمتري داشته باشند، در 
برابر س��ختي هاي كار صبر و تحمل بيشتري از خود 
نشان دهند و نخواهند يك شبه راه صدساله را بروند. 
در كشورهاي ديگر مي بينيم كه يك گروه 500 نفره 
حدود دو س��ال روي يك انيميش��ن كار مي كنند و 
نتيجه خوبي هم مي گيرن��د، ولي اين جا نمي توانيم 
500 نفر را به مدت سه ماه در كنار هم حفظ كنيم. 
 به نظرم خيلي بيشتر از آن چه الان هست، بايد 
به جش��نواره كودك و نوجوان بها داده ش��ود. چون 
در برقراري ارتباط بچه ها با س��ينما و ايجاد فرهنگ 
س��ينما رفتن و فيلم دي��دن در آن ها نقش مهمي 
دارد و م��ا مي توانيم به كم��ك آن فرهنگ خودمان 
را به بچه هايمان منتقل كنيم. چون مس��ائلي كه در 
دوران كودكي و نوجوان��ي بر بچه ها تأثير مي گذارد، 
خيلي ريشه دارتر و عميق تر خواهد بود. اگر مي خواهيم 
آينده بچه هايمان را تضمين كنيم و از بروز مشكلات 
بعدي جلوگيري كنيم، همين حالا بايد برايشان وقت 
بگذاريم و به نيازها و دغدغه هايشان توجه نشان دهيم 
و پايه هاي فرهنگي شان را جهت دهي كنيم و آن ها را 

در مسيرهاي درستي قرار دهيم.

کارگردان
محمدامين همداني

فيلمنامه نويس
علي دادرس
تهيه کننده

حامد جعفري
کارگردان هنري

وحيد چالاك قديري
مدير دوبلاژ

محمود قنبري
گويندگان

حس��ين عرفان��ي، محم��ود 
قنبري، پروي��ز ربيعي، زهره 

شكوفنده

خلاصه داستان
داس��تان درباره يك كاروان 
ان��رژي  س��وخت  حام��ل 
اتمي به بوش��هر اس��ت كه 
در طول مس��ير تع��دادي از 
جاسوس��ي  س��رويس هاي 
مانع  ت��ا  ت��لاش مي كنن��د 
رسيدن آن به نيروگاه اتمي 
شوند و در اين ميان كودكي 
و  مي ش��ود  ماجراه��ا  وارد 
انفجار كاروان  فاجعه  جلوي 

را مي گيرد. 

انيميشن در ايران هنوز نوپاست

رو در رو



است، به عنوان داور و مهمان در جشنواره 
كودك اصفهان حضور خواهد داشت. اين 
سري انيميشن هاي بدون كلام مي تواند با 
همه فرهنگ ها ارتباط برقرار كند و در همه 
جاي دنيا به خص��وص در ايران طرفداران 

زيادي دارد. 
امس�ال چه چهره ه�اي مطرحي در 
جش�نواره کودك اصفه�ان حضور 

پيدا مي کنند؟
امس��ال ما از حدود 15 كش��ور داوران 
كودك و نوجوانمان را انتخاب كرده ايم. 
به جز آن ها از بزرگ سالان هم آدم هاي 
مهم��ي حضور پي��دا مي كنن��د؛ رئيس 
انجم��ن فيلم ك��ودك هن��د، برنامه ريز 
جيفوني، كارگردان فيلم پاورچين كه 
قب��لًا در همين جش��نواره فيلم كودك 
اصفهان برنده جايزه ش��ده بود و معاون 
س��يفژ كه جزو هيئت داوران س��ه نفره 
س��يفژ اس��ت و دبير جش��نواره بنگلور 
جزو مهمانان ما هس��تند. يكي ديگر از 
مهمانان مهم ما يك فيلم س��از تاجيك 
اس��ت كه چ��ون تاجيكس��تان كش��ور 
هم زبان ما محسوب مي شود، حضورش 
برايم��ان از اهمي��ت زي��ادي برخوردار 
اس��ت. ايش��ان رئيس هنري جشنواره 
دي��دار و مع��اون اتحاديه فيلم س��ازان 

تاجيكستان هستند. 
چ�ه  مهمانانت�ان  انتخ�اب  در 

معيارهايي را مد نظر داريد؟
ما هميش��ه آدم ه��اي مه��م در ارتباط با 
سينماي كودك را دعوت مي كنيم. كساني 
كه در سينماي كودك تأثيرگذار هستند. 
حالا ي��ا به لحاظ هن��ري آدم هاي مهمي 
هس��تند مثلاً كارگردان اند يا در فيلدهاي 
ديگر فعاليت مي كنند يا عضو سازمان هاي 
فع��ال مثل س��يفژ هس��تند يا رؤس��اي 
جشنواره هاي مختلف. هيچ آدم بي ربطي 
در جش��نواره كودك حضور ندارد و همه 
دست اندركاران سينماي كودك هستند. 
امس�ال با س�ال گذش�ته در بخش 

بين الملل تفاوتي هم وجود دارد؟
يكي داوري بخش يونيس��ف اس��ت كه 
البته س��ال گذش��ته هم در جش��نواره 
فيلم كودك اصفهان حضور داشتند، اما 
امسال حضورش��ان پررنگ تر شده است. 
اتفاق ديگر جش��نواره امس��ال برگزاري 
يك كارگاه آموزش��ي است. خانم مايكي 
كانتولا از فنلاند قرار اس��ت يك كارگاه 
انيميش��ن برگزار كنند ب��ا بچه هايي كه 
هي��چ زمين��ه اي در س��ينما ندارند. اين 
بچه ها بين 12 تا 14 س��ال سن دارند و 
در نهايت نتيجه كار آن ها را در اختتاميه 

جشنواره خواهيم ديد. 
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با امير اسفندياري، دبير بخش بين الملل جشنواره

جشنواره کودك اصفهان
جايگاه بين المللي خوبي دارد 

رو در رو

اميراسفندياريسالهاستكهچهره
فعالبخشبينالمللجشنوارههاي
معتب��رايراناس��ت.اومعاونتامور
بينالمللبنيادس��ينماييفارابيرا
برعهدهداردودرهمهجشنوارههاي
مهمدنياب��هعنواننماين��دهاياز
سينمايايرانحضورپيداميكند.
تجرب��هزياداس��فندياريدربخش
بينالمل��لباعثش��دهاس��تكه
جش��نوارهكودكاصفه��انهمدر
بخشبينالمللاعتبارزياديكسب
كند.بااسفندياريدربارهجشنواره
كودكاصفهانوبخشبينالمللو

مهمانانآنگفتوگوكرديم.

صوفيا نصرالهي

InternatIonal reputatIon
of Isfahan fIlm festIval
Amir Esfandiari, director of International Department of Farabi 
Foundation, in an interview explained about  place International 
Festival of Films for Children and Young Adult among other 
remarkable and effective film festivals related to children and 
young adults and stated, Isfahan’s festival possesses a good place 
but it can be even better with more publicity which requires more 
international media presence. The other point is that, changing 
the place of festival is not good news regarding international 
issues. Isfahan International Festival of Films for Children and 
Young Adult has had a good reputation and secretary of  other 
festivals are enthusiastic to attend at this festival, not just for a 
presence but they are interested in being here as jury member.

شما در جش�نواره هاي زيادي حضور 
داش�ته ايد. ويژگ�ي يك جش�نواره 
بين المللي چيس�ت و آيا جش�نواره 
اصفه�ان اين ويژگي بين المللي بودن 

را دارد؟
قطع��اً اصفهان يك جش��نواره بين المللي 
اس��ت. جش��نواره بين المللي بايد فيلم و 
داور از كش��ورهاي مختلف داش��ته باشد 
كه اصفهان ه��م دارد. در جش��نواره هاي 
مختلف بين المللي بخش ه��اي متنوعي 
مانند مسابقه، خارج از مسابقه و مرور آثار 
وج��ود دارد كه در جش��نواره اصفهان هم 
ما همه اين بخش ه��ا را داريم. درحقيقت 
جش��نواره اصفهان هم��ه المان هاي يك 
جشنواره كودك بين المللي را دارد، با اين 
تفاوت كه بين جش��نواره هاي كودكي كه 

من رفته ام مانند جشنواره كودك توكيو يا 
چين كه در آن ها داور بودم و همه شان هم 
جشنواره هاي بسيار خوب و مهمي هستند، 
يا جش��نواره هاي ك��ودك معتبري چون 
جيفوني و سينه كيد هلند، جشنواره كودك 
ما از لحاظ گس��تردگي خيلي وسيع تر از 
همه آن هاس��ت. زمان برگزاري جشنواره 
كودك در س��طح ايران يك سري اتفاقات 
مي افتد. از آن طرف ما در جشنواره اصفهان 
داوري ك��ودك و نوج��وان را داري��م كه از 
كشورهاي مختلف نوجوانان در آن حضور 
پيدا مي كنند و آثار مربوط به خودشان را 

داوري مي كنند. 
جش�نواره کودك اصفهان از جايگاه 
خوب�ي مي�ان چهره ه�اي تأثيرگذار 

سينماي کودك برخوردار است؟
بله، جشنواره اصفهان جايگاه خوبي دارد. 
فقط به لح��اظ تبليغاتي مي ش��ود مانور 
بيش��تري روي آن داد و اي��ن كار ه��م از 
اين طريق ميسر مي ش��ود كه خبرنگاران 
خارجي بيشتري در جشنواره حضور پيدا 
كنند تا دامنه تبليغات بين الملل بيش��تر 
ش��ود. نكته ديگر اين است كه جابه جايي 
مكان جشنواره به لحاظ بعد بين المللي خبر 
خوبي نيست. جشنواره كودك اصفهان از 
قديم پرآوازه بوده و دبيران جش��نواره هاي 
ديگر راغب هستند كه به جشنواره اصفهان 
بيايند. نه اين كه فقط حضور داشته باشند، 
بلكه علاقه مند به داوري در جشنواره كودك 
هستند. خيلي از آن ها از جشنواره كودك 
اصفهان فيلم هاي جشنواره هاي خودشان را 
انتخاب مي كنند. حتي خيلي از مهمانان ما 
را به عنوان داوران جشنواره هاي خودشان 
برمي گزينند. همه اين ه��ا اتفاقات خوبي 
است كه مي افتد. وقتي جشنواره در جاي 
معيني استقرار پيدا كند، هويتش به شهري 
كه در آن برگزار مي شود، گره مي خورد. نام 
جش��نواره كودك هم از ديرباز با اصفهان 
گره خورده اس��ت. اين رفت و برگش��ت ها 
بين اصفهان و ش��هرهاي ديگر يك نقص 
است. جش��نواره بايد به صورت درازمدت 
در يك جاي مش��خص برگزار شود. اصولاً 
به لحاظ بين المللي دو نكته هست كه در 
اعتبار جشنواره اهميت زيادي دارد؛ مكان 

برگزاري جشنواره و زمان برگزاري آن. 
بخش بين الملل تعيين مي کند که هر 

سال چه آثار خارجي اي مرور شوند؟
فقط برعهده بخش بين الملل نيست. بلكه 
در يك ش��وراي برنامه ريزي در اين رابطه 
صحبت و تصميم گيري مي ش��ود. پت و 
م�ت اتفاق خوب جش��نواره امسال است. 
خالق آن ها درگذش��ته، ولي پسرش كه او 
هم از كارگردانان اين انيميش��ن مش��هور 

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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به عنوان سفير صلح يونيسف رابطه تان با جشنواره کودك چطور است؟ آيا پيش از 
اين هم با جشنواره کودك اصفهان همكاري داشتيد؟

از زماني كه به عنوان سفير يونيسف انتخاب شدم، تمام تلاشم را كردم كه در ايران ارتباط بين 
سينما و يونيسف به بهترين شكل ممكن برقرار شود. درست است كه تازه اول راه هستيم و اين 
هم يك شروع جديد است. ولي ما همه سعي مان را كرده ايم كه يونيسف كنار سينما باشد. اول 
در ايران اين گام را برداشتيم تا بعد در كشورهاي ديگر منطقه هم بتوانيم اين ارتباط را شكل 

بدهيم. به خصوص مايليم از طريق يونيسف فيلم هاي كودك ايران را به كشورهاي ديگر 
منطقه معرفي كنيم تا با آن ها ارتباط برقرار كنند. كارهايي هم در اين رابطه در دست 

اقدام داريم كه خبرشان را متعاقباً اعلام خواهم كرد. همكاري يونيسف با جشنواره 
اصفهان از سال گذشته آغاز شد. به دنبال تفاهم نامه اي كه يونيسف با فارابي امضا 
كرده، شروع به حركت هايي كرده ايم كه سينما و يونيسف در ايران و بعد در منطقه 
روابط س��ازنده اي داشته باشند. در اين تفاهم نامه ذكر شده كه يونيسف با فارابي 
در جشنواره كودك اصفهان همكاري مي كند. اين همكاري به شكل همان جايزه 
ويژه اي است كه يونيسف توسط هيئت داوران خودش به فيلم اول مي دهد و ديپلم 

افتخاري كه از طرف يونيسف به فيلم دوم تعلق مي گيرد. 
به نظرتان مشكلات اساسي کودکان  که بايد درباره شان فيلم ساخته 

شود، چه چيزهايي هستند؟
موضوعات متعددي هستند، اما اگر بخواهم از منظر يونيسف كه 
يك ديدگاه انس��اني و مشترك با همه جهانيان هم هست نگاه 
كنم، بايد در يك كلام بگويم: احقاق حقوق كودكان. اين احقاق 
حقوق كودكان البته تعريف گس��ترده اي دارد كه هم ش��امل 
حقوق مادي و هم معنوي مي شود. بگذاريد براي روشن شدن 
ماجرا مثال بزنم. ما بايد توجه كنيم همه كودكان حق دارند 
از تغذيه مناسب بهره مند باش��ند. حق دارند كه در حوزه 
سلامت امكانات مناسبي داشته باشند. بايد به دور از تبعيض 
جنس��يتي امكان آموزش و تحصيل برايشان فراهم شود. 
همه اين ها در يك جمله مي ش��ود احقاق حقوق كودكان 
و فراهم كردن اي��ن امكان  كه بچه هاي ما كودكي كنند. 
يعني به خاطر مش��كلات و معضلات گوناگوني كه وجود 

دارد، كودكي شان فراموش نشود. 
ش�ما فكر مي کنيد س�ينماي کودك اي�ران به اين 

موضوعات به اندازه کافي بها داده است؟
هنوز خيلي راه داريم تا بتوانيم به ايده آل هايمان در اين زمينه 

دست پيدا كنيم. به خصوص كه هنوز در كليت سينمايمان 
ه��م با ايده آل هايمان فاصله زيادي داريم و خب اين فاصله در 

حوزه فيلم كودك يا فيلم براي كودكان هم هست. البته فيلم هاي 
درخش��اني در اين حوزه داريم. به عقب كه برگرديم، فيلم هايي 
مانند دونده، شهر موش ها، گلنار، پاتال و آرزوهاي کوچك 

يا قصه هاي مجيد و كارهاي كيومرث پوراحمد در سينماي ما ساخته شده اند. ولي خب تعداد اين 
فيلم ها اندك است و در يك برهه هم كاملاً سينماي كودك به فراموشي سپرده شد، چون آن قدر در 
زمينه صنعت سينما و سرمايه گذاري و پروسه ساخت دچار مشكل شديم كه ديگر توليد فيلم هاي 
كودك امكان پذير نبود. اما آرام آرام اتفاق هاي خوبي افتاد. امس��ال من در بخش مسابقه سينماي 
ايران در جشنواره كودك اصفهان 17 فيلم ديدم كه چند تايش فيلم هاي براي كودكان بود. اين ها 

حركت هاي مثبتي است. 
به نظر شما يونيسف و سينماي کودك چه تعاملي مي توانند با هم داشته باشند؟

يونيس��ف در تفاهم نامه اي كه با فارابي امضا كرده است، روي اين موضوع تأكيد كرده كه 
آمادگي دارد هرگونه مشاوره بابت فيلمنامه فيلم هاي كودك بدهد. در همين يك سال 
گذشته نمونه هايي داشتيم كه مراجعه كردند و كمك فكري گرفتند كه فيلم هايشان 
براس��اس آموزه هاي كنوانس��يون حقوق كودك و يونيسف ساخته شود. هر دو طرف 

مي توانند به هم كمك كنند.
 همكاري يونيسف با جشنواره کودك اصفهان را چطور ارزيابي مي کنيد؟ آيا 

دستاورد مفيدي خواهد داشت؟
صددرصد. اگر قرار باش��د يونيسف با سينما مرتبط شود، بهترين حوزه براي 
پيشرفت اين همكاري ها، جشنواره فيلم كودك اصفهان است كه بسيار 

جشنواره معتبري است و در اندازه هاي استاندارد برگزار مي شود. 
به عنوان داور بخش يونيسف چه ملاك هايي براي فيلم هاي 

موردنظرتان داريد؟
در يك كلام مي توانم بگويم محتوا، ولي قطعاً اين محتواي 
مناس��ب بايد در يك بس��تر و ساختار سينمايي مناسب 
از نظر بيننده قرار بگي��رد كه بتواند تأثيري را كه بايد، 
داشته باشد. دقت مي كنم كه داستان ها براي كودكان 
و بزرگ س��الاني كه ب��ه اين عرصه توج��ه مي كنند، 
پيام مناسبي داشته باش��د و فرهنگ سازي مناسبي 
در اي��ن حوزه ايجاد كند. موضوعي كه ش��خصاً براي 
خودم اهميت دارد، آن است كه محتواي فيلم ها براي 
بچه ها و نوجوانان بدآموزي نداشته باشد. يادمان باشد 
كه يونيس��ف همه بچه هاي بين صفر تا 18 سال را جزو 

كودكان طبقه بندي كرده است. 
به عنوان سفير صلح يونيسف در ايران فكر مي کنيد 
سينما مي تواند زبان مشترکي بين همه کودکان دنيا 

باشد؟
اتفاقاً اين شايد يكي از بي شمار حسن هايي است كه سينماي 
ك��ودك دارد. مقوله كودك، مقوله اي اس��ت ك��ه امكان ندارد 
انسان ها نسبت به آن فارغ از مسائل سياسي و اجتماعي، گارد 
منفي داشته باشند. سينماي كودك مي تواند رسالت مهمي در 

نزديك كردن مردم كل جهان به يكديگر داشته باشد. 

با مهتاب كرامتي، سفير صلح يونيسف
از داوران در بيست و هفتمين جشنواره بين المللی فيلم های كودكان و نوجوانان

رسالت سينماي کودك
نزديك کردن مردم جهان به يكديگر

رو در رو

مهتابكرامتيبهعنوانسفيرحسن
نيتيونيسفانتخابشدهاستو
امسالهمجزوداورانبخشمسابقه

ايرانوهميكيازاعضايهيئتداوران
بخشمسابقهيونيسفاست.

صوفيا نصرالهي

undenIable effect of CInema on our lIves
Mahtab keramati Iranian actress and UNICEF National Ambassador 
in Iran in an interview explained about her UNICEF activities. 
In this interview she emphasized on the undeniable effect of 
cinema not only on children’s lives but also on adults’ lives. She 
believed currently, cinema is working as an effective tool for 
culture improvement and delivering the message society needs 
to hear. Cinema must be entertaining as well as informative. 

“My Colleague and I in cinema realize that we should not 
underestimate role of cinema”. Keramati continued, “Delivering 
its proposed messages, UNISEF has always considered the role 
of cinema. If we classify cinema regarding these issues, it can be 
categorized as , documentary, fiction, animation or using cinema 
stars or cineastes to achieve UNICEF goals which are supporting 
children around the world.” 



امس��ال هم مانند سال گذش��ته يونيسف در 
جشنواره اصفهان بخش��ي ويژه خودش دارد 
ت��ا جوايزي را از طرف يونيس��ف به فيلم هاي 
برت��ر اهدا كند. بازتاب ه��اي خبري همكاري 
يونيس��ف با جش��نواره فيلم كودك اصفهان 
امسال بيشتر است. از جمله اين كه امسال هم 
يونيس��ف هيئت داوراني در جشنواره كودك 
دارد تا فيلم هاي برتر از ديد يونيسف را انتخاب 
كرده و ب��ه آن ها جايزه بدهن��د. اعضاي اين 
هيئت داوران ش��امل دو عضو يونيسف، بهاره 
يگانه فر و پانته آ معصومي، يك بازيگر، مهتاب 
كرامتي)كه سفير صلح يونيسف هم هست(، 
يك كارگردان و تهيه كننده، فرش��ته طائرپور 
و جعفر گودرزي دبير اجرايي جش��نواره فجر 
اس��ت جعفر گودرزي درباره پذيرفتن داوري 
يونيسف در كنار مسئوليت اجرايي اش گفت: 
»با توجه به مسئوليت سنگين محوله به عنوان 
مدير اجرايي جش��نواره بين المللي كودكان و 
نوجوانان، تمايل چنداني نداش��تم كه درگير 
فعاليت ديگري از اين جنس ش��وم، اما حسن 
نيت جناب آقاي صفي الدين. نماينده محترم 
يونيس��ف در ايران، و ابراز تمايل ايش��ان مرا 
مج��اب كرد كه با برنامه ري��زي در فعاليت ها، 
در س��مت داور يونيس��ف نيز مشاركت خود 
را ب��ا جش��نواره تداوم بخش��م. يونيس��ف به 
عنوان نهادي رس��مي، بين المللي و مرتبط با 
ك��ودكان و نوجوانان حامي فرهنگي مقتدر و 
بسيار مؤثري براي جشنواره بين المللي فيلم 
كودكان و نوجوانان ايران اس��ت و بدون شك 
مشاركت اين نهاد در برپايي جشنواره عاملي 
براي اعتبار دوچن��دان آن خواهد بود. ضمن 
اين ك��ه يونيس��ف تاكنون به تم��ام تعهدات 
خود درخصوص جش��نواره عمل كرده است 
و ب��ا توجه به تفاهم نامه همكاري كه امس��ال 
امضا ش��د، اميدوارم اين همكاري مثمرثمر و 

خوشايند ساليان سال ادامه پيدا كند.«
فرش��ته طائرپور هم به عنوان يكي از داوران 
يونيس��ف درباره هم��كاري اين س��ازمان با 
جشنواره فجر و دستاوردهاي احتمالي آن صحبت كرد: »اين سخن تازه اي نيست كه هم سويي و 
همكاري عملياتي همه نهادهايي كه به نوعي براي كودكان و نوجوانان كار مي كنند، تأثيرگذارترين 
عاملي اس��ت كه مي توان به كمك آن، نيازها و كمبودهاي فرهنگي و تفريحي اين قشر از جامعه 
را پاس��خ داد. متأسفانه هنوز در كشور ما سازمان مسئول يا وزارتخانه ويژه اي براي سياست گذاري 
مسائل مربوط به كودكان و نوجوانان وجود ندارد و وزارت ورزش و جوانان نيز ظاهراً جوانان را جز 
در ارتباط با موضوع ورزش، به جا نياورده و تحت توجه قرار نداده است. در حالي كه شواهد بسياري 
در سطح جامعه، مدام معضلات جدي فرهنگي و تربيتي بچه هاي ايراني را به ما يادآوري مي كنند. 
خوشبختانه از چند سال پيش يك همكاري سينمايي و فستيوالي اميدبخش بين مسئولان سازمان 

يونيسف و جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان ايجاد شده كه به عنوان سرآغاز مشاركت 
اين دو نهاد، گام مثبتي به نظر مي رسد. اگر دوستان هم يادشان بيايد، مذاكرات اوليه مربوط به اين 
همكاري درواقع با وساطت خود من بين خانم مهتاب كرامتي و آقاي احمد ميرعلايي شكل گرفت 
كه البته قرار بود اتفاقات بيشتري هم متعاقب آن بيفتد كه متأسفانه هنوز نيفتاده است. اين كه در 
سال هاي اخير وضعيت كميت و كيفيت توليدات در عرصه سينماي كودك و نوجوان دچار افول 
نگران كننده اي شده است، بر كسي پوشيده نيست.   تشكيلات بين المللي يونيسف، يونسكو و سيفژ 
هر كدام به نسبت فعاليت نمايندگي هايشان در ايران، مي توانند از مسير ارتباط فعال با نهادي چون 
آموزش و پرورش، كانون پرورش فكري و كليه تشكل هاي مدني و دولتي مرتبط به كودكان، ويترين 
سالانه بهتري از جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان و همين طور جشنواره رشد را رقم 
زنند و با تداوم تعامل و همكاري شان در طول سال، در سامان بخشي به اين حوزه نقش مهمي را ايفا 
كنند.« طائرپور درباره پذيرش داوري يونيسف در جشنواره امسال هم ابراز كرد: »پذيرش مسئوليت 
داوري فيلم ها در ژوري يونيسف، فرصت مناسبي براي من بود تا ضمن تماشاي توليدات يك سال 
اخير س��ينماي كودك و نوجوان، از فرصت پيش آمده براي ادامه مذاكرات مربوط به لزوم افزايش 
ارتباط و فعاليت اين نهادهاي بين المللي با جشنواره فيلم هاي كودكان نيز استفاده كنم. شك ندارم 
كه جديت و حساسيت خانم مهتاب كرامتي به عنوان مسئول اين جريان در يونيسف، راه را براي 

اقدامات بزرگ تر در اين عرصه هموار خواهد كرد.«
هم چنين بهاره يگانه فر، مدير روابط عمومي و ارتباطات يونيسف در ايران، درباره معيارهاي داوري 
در بخش يونيسف گفت: »امسال دومين سالي بود كه به عنوان داور از طرف دفتر يونيسف در ايران 
فيلم هاي جشنواره را ديدم. از اين كه اين همه فيلم كودك را يك جا مي ديدم، ذوق و اشتياق خاصي 
داشتم، به خصوص اين كه اين روزها تعداد فيلم هاي با مخاطب كودك در كشور كم شده است. اما 
بايد بگويم با ديدن فيلم هاي امسال تا حد زيادي اشتياقم را از دست دادم. معيارهاي امسال جايزه 
يونيسف براي انتخاب فيلم برتر معيارهاي دشواري نبودند؛ اين كه فيلم به ترويج يكي از حقوق كودك 
به طور خاص بپردازد، اين كه كودك را به عنوان فردي با هويت مستقل و داراي فكر و انديشه خلاق 
نشان دهد، اين كه فيلم فارغ از هر گونه رنگ وبوي سياسي باشد، فضاي شاد و پر نشاطي را ايجاد 
كند و البته خوش ساخت باشد و از نظر تكنيكي قوي باشد. دوست داشتم همه فيلم ها به قدري عالي 
بودند كه موقع انتخاب دچار ترديد مي شدم كه بالاخره جايزه يونيسف را به كدام يك از اين همه 
فيلم خوب بدهيم.  اما اين طور نبود. برخي از فيلم ها يك يا دو معيار را رعايت كرده بودند و به بقيه 
معيارها اصلاً نپرداخته بودند. برخي ديگر هم كاملاً كش دار و داراي ريتمي بسيار كند بودند. وقتي 
مخاطبان اين فيلم ها كودكان و نوجوانان امروز هستند، قطعاً جذابيت متن، ساختار و البته فرم بايد 
كاملاً دست به دست هم دهد تا مخاطب را ميخكوب كند و در پايان تلنگري در ذهن او بزند كه آن 
نكته فراموش شده در مورد كودكان در اين فيلم چيست و كارگردان كدام يك از ويژگي ها يا حقوق 
كودكان را برجسته كرده است؟ از سوي ديگر نكته تحسين برانگيز در همه فيلم ها، بازي هنرمندانه 
كودكان بود. بازيگران كودك و نوجوان در اكثر اين فيلم ها بازي بسيار دوست داشتني و باورپذيري 
از خود ارائه داده بودند كه من بيننده را بسيار تحت تأثير قرار داد. اميدوارم با حمايت و تلاش بنياد 
سينمايي فارابي و ديگر حاميان و فعالان حوزه سينماي كودك، فيلم سازي براي كودكان به سمت 
و سويي برود كه فيلم به عنوان ابزاري قوي براي ترويج حقوق كودكان و افزايش مشاركت كودكان 
و نقش آفريني فعال آنان عمل كند.« پانته آ معصومي، مدير ارتباطات و توسعه اجتماعي يونيسف، 
هم يكي ديگر از اعضاي هيئت داوران بخش يونيسف امسال است. او درباره فيلم هايي كه امسال 
در اين بخش حضور دارند، گفت: »يونيسف فيلم و سينماي كودك را فرصتي براي فرهنگ سازي، 
ايجاد حساسيت اجتماعي، آموزش به كودكان و اطلاع رساني در مورد حقوق كودك و مسائل كودكان 
مي بيند. به اين ترتيب در داوري فيلم يونيسف فيلم هايي امتياز بيشتر آوردند كه ضمن پرداختن به يكي 
از مسائل زندگي كودكان مناسبت داستان و شخصيت هايش با سن مخاطب را نيز مد نظر داشتند، 
الگوي مثبتي در ارتباط كودك با بزرگ سالان و مشاركت او ارائه دادند و هم زمان از برانگيختن حس 
ترحم بيننده نسبت به كودك و كوچك و منفعل جلوه دادن او به عنوان يك موجود زيبا و شيرين 
پرهيز نمودند. در فرصتي كه به عنوان داور در اختيار من قرار گرفت، گاهي جاي ترويج نقش كودك به 

عنوان»كودك« و نه در نقش يك بالغ مسئوليت پذير و توانا را خالي ديدم.«

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان

با داوران يونيسف درباره
معيارهاي داوري و دومين سال همكاري يونيسف با جشنواره كودك

IN
TE

RN
AT

IO
N

A
L 

FE
ST

IV
A

L 
O

F 
FI

LM
S

 F
O

R
 C

H
IL

D
R

EN
 &

 Y
O

U
N

G
 A

D
U

LT
S27th

15 هار
 چ

ره
ما

ش

رو در رو
با مهتاب كرامتي، سفير صلح يونيسف

از داوران در بيست و هفتمين جشنواره بين المللی فيلم های كودكان و نوجوانان

unIcef, supporter of Icff
It is the second year that UNICEF is collaborating with International 
Festival of Films for Children and Young Adults (ICFF). Jafar Goodarzi, 
one of the judges of UNICEF Jury believes that collaborating with 
UNICEF is so important and fruitful for ICFF and added “UNICEF has 
always been the supporter of this festival.” Well-known producer 
Fereshteh Taerpour, who is one of the judges, also believes that 
working with UNICEF should continue since this foundation is the 

best place for promoting children related issues. Bahare YeganeFar, 
head of public relations of UNICEF branch in Iran and one of the 
judges said the most important criteria for awarding a movie is that 
the movie must work on one of the rights of children and be free from 
any political agenda. Pantea Masoumi, added the winning movies 
are those who also pay attention to the suitability of the subject for 
their main children target.

يونيسف، حامي مقتدر جشنواره 



اولين بار است که در جشنواره فيلم کودك اصفهان حضور 
پيدا مي کنيد؟

بله، اين اولين حضور من در جشنواره است، ولي چند ماه پيش 
براي اولين  بار به ايران آمدم. سفارت بلژيك در ايران از من دعوت 

كرده بود كه براي نمايش فيلم هايم به اين جا بيايم. 
درباره کارنامه کاري خودتان کمي توضيح دهيد. آيا شما 

صرفاً براي کودکان فيلم مي سازيد؟
من بيشتر براي تلويزيون كار مي كنم و تا به حال فقط دو فيلم 
بلند س��اخته ام. هر دوي آن ها هم فيلم ه��اي خانوادگي بوده اند. 
يعني سعي نكردم كه در اين فيلم ها فقط با كودكان ارتباط برقرار 
كنم. اين فيلم ها سطوح متفاوتي داشتند كه يك سطحش مربوط 
به كودكان بود و در سطح ديگر با كل خانواده مي توانست ارتباط 

برقرار كند. 
فيلم هاي شما در جشنواره ها خيلي موفق بوده اند. حضور 

در جشنواره ها چه احساسي دارد؟
On the sly جاي��زه بهترين فيلم كودك اروپا را از آن خودش 
ك��رد. اين جايزه خيلي مهمي بود چون اص��لاً با اين جايزه بود 
كه فيلم در بقيه قس��مت هاي دنيا هم ديده شد. حتي جشنواره 
اصفهان هم به خاطر موفقيت اين فيلم بود كه با من آشنا شدند 
و از من دعوت كردند در جش��نواره امس��ال حضور داشته باشم. 
درنتيجه اين فيلم توسط تعداد زيادي از بچه هاي نقاط مختلف 
دنيا ديده شد و خوشبختانه آن ها توانستند با آن ارتباط برقرار 
كنند. عجيب و جالب هم بود، چون اين فيلم شبيه فيلم هايي 
به نظر نمي رس��يد كه بتواند با بچه ها ارتباط برقرار كند. از آن 
دس��ته فيلم هايي بود كه ريتم آهسته اي دارند و داستانش هم 
ساده بود و شبيه فيلم هاي ديزني و پيكسار نبود كه اين روزها 
بچه ها مي پسندند. اما اين فيلم با كاراكترهاي واقعي در دنياي 
واقعي توانست به دنياي بچه ها راه پيدا كند. اين تجربه به من 
نشان داد كه ممكن است براي بچه ها فيلم هايي ساخت كه به 
اصطلاح به آن ها فيلم هاي هنري مي گويند و اين كار را طوري 
انج��ام داد كه بچه ها آن را درك كنند. منظورم اين اس��ت كه 
لازم نيست ما دائماً كارتون يا فيلم هاي تند شاد پخش كنيم. 
مي توانيم يك فيلم رئال بسازيم كه با بچه ها ارتباط برقرار كند. 
پيش از شروع فيلم برداري حواستان به اين هست که 
اين قرار اس�ت فيلمي براي بچه ها باشد يا فقط يك 
قصه داريد که مي خواهيد آن را به تصوير بكشيد؟

هر فيلمي كه مي س��ازم، چند لايه دارد. يك لايه اش هم 
براي بچه هاس��ت. ولي به هر حال وقتي فيلم خانوادگي 
مي سازيد، بايد متوجه باش��يد كه برخي سكانس ها يا 
حرف ها نبايد در فيلم باشد، چون اين قرار است فيلمي 

باشد كه همه اعضاي خانواده كنار هم مي بينند. 
مي توانيد کمي درباره داس�تان فيلم موفقتان، 

on the sly ، توضيح بدهيد؟
اين فيلمي درباره يك دختر نوجوان است كه نامرئي 
است. البته كه ما در فيلم او را مي بينيم و او مي خواهد 
ثابت كند كه نامرئي است. درنتيجه يك دفعه ناپديد 

مي ش��ود. فيل��م درباره اين اس��ت ك��ه چطور اي��ن دختر براي 
خانواده اش مرئي و نامرئي مي ش��ود. هيچ نوع جلوه هاي ويژه اي 
هم وجود ندارد، چون ما دختر را در فيلم مي بينيم. ايده اصلي در 
حقيق��ت رابطه بين اعضاي خانواده بود. نمي دانم اين جا در ايران 
چطور اس��ت، ولي در كش��ور من، والدين ساعات زيادي از روز را 
مجبورند بيرون از خانه به كار مشغول باشند و گاهي فرصت كافي 
براي توجه به بچه هايشان ندارند. حتي اگر ماشين خوب يا زندگي 

خوبي داشته باشند، ولي توجه كافي به هم ندارند. 
پ�س در واق�ع نامرئي ب�ودن در فيلمتان نم�ادي از مورد 

بي توجهي قرار گرفتن است؟
پيام فيلم اين است كه شما مي توانيد در يك خانواده زندگي كنيد، 
اما به نظرتان برسد كه برايشان اهميتي نداريد. نمي شود همه چيز 
را هم گردن آن ها انداخت. اگر خيلي خوش ش��انس باشند، وقت 

پيدا مي كنند كه بچه هايشان را اول صبح به مدرسه ببرند. 
پيشنهاد شما در اين فيلم براي خانواده ها چه بود؟

كتابي خواندم كه در آن نويسنده  اش، پيشنهاد جالبي داشت. 
اس��م اين كتاب بود: چطور پدر و مادر قابل قبولي باشيم؟ 
در اي��ن كتاب نگفته بود كه چطور پدر و مادر خوبي باش��يم. 
فقط اين ك��ه وظايفم��ان را در حد قابل قبول��ي انجام دهيم. 
درنتيجه كافي اس��ت كه ش��ما كمدي احس��اس هم دردي با 
بچه هايتان داش��ته باشيد. اگر احساس آن ها را بفهميد، همه 
چي��ز راحت تر مي ش��ود. اين پيامي بود كه م��ن در فيلم هم 

دادم. فقط اين كه به بچه هايتان توجه كنيد. 
ش�ما امس�ال ج�زو هيئ�ت داوران جش�نواره فيل�م 
اصفهان هس�تيد. به نظرتان يك فيلم کودك خوب چه 

ويژگي هايي بايد داشته باشد؟
س��ؤال مشكلي است، به اين دليل كه فاكتورهاي زيادي براي 
يك فيلم كودك خوب وجود دارد، ولي اول براي من محتواي 
اخلاقي خوب فيلم اس��ت. اگر من فيلم��ي ببينم كه پيامش 
واضح و خوب نباش��د، قطعاً جزو انتخاب هاي من نخواهد بود. 
هم چنين دوس��ت دارم ارتباط مناسبي بين محتوا و ساختار 

فيلم برقرار باشد. 
به نظرتان مهم ترين مشكل کودکان  که بايد در فيلم ها 

به تصوير کشيده بشود، چيست؟
خب بس��تگي به نظر كارگ��ردان و فيلمنامه نويس دارد. فقط 
بايد متوجه باش��يد كه همه دنياي ك��ودكان در كارتون هاي 
ديزني و پيكسار خلاصه نمي شود كه خيلي هم خوب ساخته 
مي ش��وند، ولي همه ش��ان از يك جا مي آيد. ما بايد فيلم هاي 
ديگري هم داش��ته باش��يم. موضوعات واقعي ديگري درباره 
كودكان وجود دارد كه بايد در فيلم ها به تصوير كشيده شود. 
درباره جش�نواره ک�ودك اصفهان نظر يا پيش�نهادي 

داريد؟
وجود جشنواره هايي مثل جشنواره كودك اصفهان لازم است، 
ول��ي من در اين جش��نواره بچه ها را نديدم. ب��ه نظرم اگر ما 
سينماي كودك را داوري مي كنيم، بايد اعضاي هيئت داوران 

كنار بچه ها اين فيلم ها را ببينند. 
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بچه ها فيلم هاي هنري را مي فهمند

رو در رو

رينگرفيلمس��ازيراباس��اختفيلمهاي
كوتاهشروعكرد.اولينفيلمبلندشرادر
س��ال2006س��اخت.بعدازآنمدتيبه
نوشتنوساختنفيلمهايكوتاهداستاني
مش��غولبودكهيك��يازآنهابهنامخدا 
جش��نوارههاي در ح�اد افس�ردگي  و 
مختل��فجوايزگوناگونيبهدس��تآورد.
on the،رينگرس��پسدومينفيلم��ش
slyراس��اختكهدرس��ال2012جايزه
بهتري��نفيلمكودكاروپاراكس��بكرد
وبع��دازآننامرينگربهعن��وانيكياز
كارگردانانحوزهس��ينمايكودكمطرح
ش��د.اوامس��العضوهيئتداورانبخش
بينالمللجش��نوارهفيلمكودكاصفهان
استودربارهفيلمهايكودكوجشنواره

حرفهايجالبيبرايگفتنداشت.

صوفيا نصرالهي

ChIldren Can understood arty fIlm
We have to educate children with movies we make. It’s possible to 
show them something different. And the biggest problem for me 
is we don’t show movies with real character. It’s always cartoon and 
dreamy world and 3D. some people think if they want to amuse 
children they must show them unreality. 

My film,”on the sly” can be seen by everybody and also by children. 
They can relate to it and it’s very interesting because it’s sort of art film 
for children with simple story and slow pace. It’s not like the pixar or 
Disney movies that children used to see. so it’s possible to make arty 
movie for children and they can be understood by children.



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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دومين نشست تخصصي جشنواره، شب گذشته با حضور 
كارشناسان اين حوزه برگزار شد. در اين نشست كه با 
حضور علي علايي به عنوان مجري، نيما حسني نسب، 
منتقد و كارشناس، بهرام عظيمي كارگردان و انيماتور، 
حسين  امير  كارگردان،  و  نويسنده  اژدري،  فرزاد 
بصري،  جلوه هاي  مدير  معتمدي،  دكتر  و  سحرخيز 
فريال بهزاد، كارگردان و ترلان پروانه، بازيگر برگزار شد، 
به  نقطه نظرات مختلفي درباره شكل و نحوه پرداخت 
در سينماي كودك مطرح شد.  فانتزي  و  عنصر خيال 
روايت هاي  اين كه  بيان  با  نشست  ابتداي  در  علايي 
افسانه ها و حكايت هاي موردعلاقه كودكان  از  مختلفي 
در طول سال ها تغيير كرده، گفت بررسي هاي مختلف 
اساسي  پنج عنصر  افسانه ها  نوع  اين  در  نشان مي دهد 
وجود دارد. پايان خوش، مطلق بودن خوب و بد، حتمي 
و  جادو  به  كودك  نياز  شرور،  مجازات شخصيت  بودن 
تلاش هاي  افسانه.  ساختمان  با  كودك  ذهن  تطابق 
چرا  ديد  بايد  و  گرفته  صورت  زمينه  اين  در  مختلفي 

دچار تغيير مسير شده است. 
در ادامه حسني نسب گفت كه درباره ساختار اسطوره اي 
به  ولي  دارد،  وجود  دنباله داري  بحث هاي  خيال  و 

تعاريف  تئوريسين ها  است.  نرسيده  هماهنگي  يك 
از  ارائه كرده اند و حتي مي بينيم خيلي جاها  مختلفي 
نظرم  به  عناصري كه مطرح شد، تخطي كرده اند.  اين 
وارد شدن به حوزه اين تئوري ها اگر با نتيجه اي همراه 
نباشد، نمي تواند مفيد باشد. بحث اصلي ما فقدان عنصر 
درست  آسيب شناسي  با  بايد  و  سينماست  در  خيال 
بفهميم چطور شد كه به اين وضعيت رسيديم و چقدر 
از آن محصول شرايط بود. به هرحال ما اين پتانسيل را 
در كشور داريم و با وجود منابعي مثل شاهنامه و هزار 
و يك شب كه فانتزي نويس هاي غربي هم از آن ها به 
عنوان مرجع استفاده مي كنند، ولي متأسفانه جلوه اي از 
اين  آن در سينماي خودمان نمي بينيم. چيزي كه در 
به  خيال  عنصر  تصويري  ترجمه  دارد،  اهميت  موضوع 
زبان سينماست. تا وقتي كه خيال و افسانه بدون قالب 
تصوير مطرح بود، مشكلي ايجاد نمي شد. ولي از وقتي 
كه بحث تصوير به ميان آمد، دچار يك گسست شديم. 
اشاره  با  بهزاد  فريال  نشست  اين  از  ديگري  بخش  در 
دره  و  کاکلي  فيلم هاي  با  فانتزي  سينماي  شروع  به 
شاپرك ها گفت متأسفانه از آن زمان به بعد سينماي 
تلاش هايي  برود.  پيش  تكنولوژي  با  نتوانست  ايران 
حوزه  اين  مطرح  فيلم هاي  با  ولي  گرفت،  صورت  هم 
فاصله بسياري داشت. من خودم عاشق سينماي فانتزي 
هستم، ولي نگاه خوبي به اين سينما وجود ندارد و آن 

را مهم تلقي نمي كنند. 

نشست تخصصي
نقش فانتزي و خيال در سينماي كودك نوجوان

نشست 
تخصصی

در جست وجوي حلقه گم شده تبديل فانتزي به تصوير 
سحرخيز در ادامه اين بحث پيشرفت اين نوع سينما و 
به  اعتماد فيلم ساز  را در گرو توجه و  جلوه هاي بصري 
متوليان اين گروه دانست. چيزي كه در اين زمينه اهميت 
دارد، نه فقط حضور خود تكنولوژي، بلكه افرادي هستند 
كه متصدي و اجراكننده آن هستند. حلقه گم شده ما در 
اين ميان همين ترجمه تصويري خيال است. يكي خيال 
مي كند و ديگري بايد آن را تصوير كند. رابطه بين اين 
دو بايد درست شكل بگيرد. اين تكنولوژي هنوز به شكل 
درست وارد كشور ما نشده و بايد تلاش كنيم تا آن را در 
مسير درست اجرا كنيم. هم چنين دكتر معتمدي علت 
اقتصاد  معلول  را  حوزه  اين  در  سينما  پيشرفت  عدم 
بيمار سينما دانست. اين اقتصاد باعث مي شود فيلم ساز 
محدود  را  خودش  و  نرود  متفاوت  تجربه هاي  سمت 
در جهت  آن  از  بايد  و  داريم  خوبي  پتانسيل  ما  كند. 
دچار  سينمايمان  برهه  يك  در  كنيم.  استفاده  درست 
بايد  كند،  سرگرم  مي خواهد  كه  سينمايي  شد.  ركود 
قصه بگويد و آن را به زبان تصوير درست روايت كند. 
اين مهم ترين نكته است. اين كه بتوانيم تصوير درستي 
از آن چه در ذهن و خيال نويسنده يا كارگردان است، 
با  كه  هم  را  مطرحي  فيلم هاي  حتي  ما  دهيم.  ارائه 
خيلي  نمي توان  مي بينيم،  سنگين  بصري  جلوه هاي 
جدي قلمداد كرد. در همان فيلم ها به ندرت قصه فيلم 
به يادمان مي ماند و مهم ترين ويژگي شان سرگرم كننده 
فيلم ها  اين  اوليه  نسخه هاي  است  جالب  است.  بودن 
به لحاظ جلوه بصري ضعيف تر است و در قسمت هاي 

بعدي پيشرفت مي كند. 
نيز   1500 تهران  انيميشن  كارگردان  عظيمي  بهرام 
درباره چرايي تجربه هاي فقير ما در زمينه انيميشن و 
فانتزي گفت: گاهي بعضي از كارگردان ها براي كارهاي 
جدي تر بي علاقه عمل مي كنند و آن انگيزه اي را كه مثلًا 
ارائه  ارائه يك نسخه كوتاه به عنوان نمونه كارشان  در 
مي دهند، نشان نمي دهند. سطح توقعاتشان پايين است 
و مشكلات مختلف باعث مي شود بچه هاي بااستعداد كه 
رغبت  هستند،  كاربلد  خود  كاري  زمينه  در  هم  بسيار 

نداشته باشند. 
فرزاد اژدري هم كه با ساخت دو فيلم فانتزي علاقه خود 
به اين حوزه را نشان داده، در ادامه گفت: متأسفانه در 
گذشته وضعيت به گونه اي بود كه خيال و فانتزي خيلي 
نمي دادند  اجازه  خيلي  و  نداشت  ما  زندگي  در  جايي 
نسلي  به  متعلق  ما  كنيم.  پيدا  رشد  موضوعات  اين  با 
هستيم كه خيلي چيزها از ما دريغ شد و به كمترين ها 

قناعت مي كرديم. 
و  آزادي  غلامرضا  نشست  اين  ميانه  در  است  گفتني 
و  بحث  به  نظراتي  نقطه  ارائه  با  نيز  نيكخواه آزاد  وحيد 

گفت وگو پرداختند.

با اليويه رينگر، كارگردان بلژيكي و عضو هيئت داوران بخش بين الملل

translatInG FANTASY ELEMENTS Into CINEMA LANGUAGE
 In the second workshop of the 27th International Festival of Films for 
Children and Young Adults, Iranian cineastes and critics talked about role 
of fantasy in children and young adults cinema. Critics Ali Alaei and Nima 
Hassani Nasab, director and animator Bahram Azimi, directors Ferial 
Behzad and Farzad Ajdari, visual effects director Amir Hossein Saharkhizs 
and Amirreza Motamedi and child actress Tarlan Parvane were present. 
Alaei explained about five key factors in any fantasy movie, i.e. happy 
ending, battle of good and evil, punishment of evil in the end, presence 

of magic and the harmony between mythical story and children logic. 
Hassani Nasab said the most important thing in making fantasy movie is 
to translate fantasy elements into cinema language.
Saharkhiz pointed that the mere existence of technology is not enough, 
we need people who are capable of using this technology artistically. 
Motamedi added: “Since our cinema is economically sick, directors prefer 
not to experiment new things, which is why the number of fantasy 
movies in our cinema is so limited.”
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مسابقه
 

س��يدناصر امام��ي و گروه فيلم ه��اي تلويزيوني ش��بكه 
دو تهيه كننده فيلممس�ابقه به كارگرداني س��يدجلال 
مس�ابقه كه فيلمنامه نويس  دهقاني اش��كذري هس��تند.
و تدوين گ��رش ه��م خ��ود دهقان��ي اس��ت، ماج��راي 
نس��بتاً مدرن ت��ري را در مقايس��ه ب��ا بقي��ه فيلم ه��اي 
بخ��ش مس��ابقه ويديويي روايت مي كند. فيلم داس��تان 
ش��هاب و مصطف��ي، دو دانش آموزي اس��ت كه خود را 
ب��راي مس��ابقات رباتيك دانش آموزي آم��اده مي كنند. 
هم زمان با س��اخت ربات دردسرهايي براي هر دو پيش 
مي آي��د. دهقاني اش��كذري كه زبان و ادبيات فارس��ي 
خوان��ده، س��اخت فيلم ه��اي هديه اي براي آس�مان،
دوي�دن ب�راي پش�يماني،همه روزه�اواعدام به 

ج�رم آزادي را در كارنام��ه اش دارد.

آسمان مال ماست
 

حس��ن نجفي، كارگردان فيلم آس�مان مال ماست، فعاليت 
هنري خود را با داستان نويسي آغاز كرد و در سال 1357 اولين 
حضور خود را در تئاتر تجربه كرد. در س��ال 1364 اولين فيلم 
كوتاهش را س��اخت. او از كارگردانان قديمي س��ينماي ايران 
اس��ت كه تنها دو فيلم بلند سينمايي آسمان هشتم و سهم 
گم ش�ده را در كارنامه اش دارد و بقيه آثارش بيشتر فيلم هاي 
كوتاه و تله فيلم هستند. نجفي اين بار سراغ يك سوژه با محوريت 
كودكان رفته اس��ت. هرچند اين فيلم هم مانند بيشتر كارهاي 
نجفي بيش��تر يك ملودرام اجتماعي اس��ت كه درباره كودكان 
صحبت مي كند، وگرنه س��وژه تلخ فيلم ممكن است آن را جزو 
سينماي كودكانه قرار ندهد. آسمان مال ماست داستان زني 
به نام مهتاب است كه براي نجات زندگي خود با چنگ و دندان 
مبارزه مي كند تا بتواند فرزند خود را از بيماري س��رطان نجات 
ده��د و كان��ون زندگي خود را مجدداً گرم كند. حس��ن نجفي 
كارگردان فيلم آس�مان مال ماست گفته است: »اين فيلم با 
موضوع خانواده و كودك س��اخته ش��ده است و ركن اصلي آن 
مادر اس��ت.« نجفي معتقد اس��ت: »اين فيلم مي تواند با تمام 
گروه هاي سني ارتباط برقرار كند. فيلمنامه آسمان مال ماست 
را دو سال پيش براساس شرايط اقتصادي موجود نوشتم، چراكه 
احساس كردم رياضت اقتصادي و اقتصاد مقاومتي را بايد با كار 
فرهنگي به مخاطب و به ويژه نسل جوان ارائه داد و مردم را 

براي پذيرش اين شرايط آماده كرد.«

 پنجره

رهب��ر قنب��ري از فيلم س��ازان حرفه اي س��ينماي كودك و 
نوجوان اس��ت. دو فيلم روييدن در باد و پرنده باز کوچك 
به كارگرداني او هر دو موفق به كسب جوايز از جشنواره هاي 
مختلف ش��ده اند. قنبري چند فيلم ويديويي و مستند هم در 
كارنام��ه اش دارد. قربان نجفي، از بازيگران حرفه اي س��ينما 
كه س��ابقه همكاري با داري��وش مهرجويي در فيلم طهران، 
روزه�اي آش�نايي را دارد، بازيگر نقش اصل��ي فيلم آخر 
قنبري يعني پنجره اس��ت كه در جشنواره كودك و نوجوان 
اصفه��ان در بخش مس��ابقه ويديويي حض��ور دارد. پنجره 
داس��تان نوجواني 12 س��اله به نام علي است. علي به همراه 
خانواده اش براي ساخت راه آهن شمال در يك آبادي زندگي 
مي كن��د. او با فهميدن بيماري كودك همس��ايه از آن جا كه 
علاقه مند به نقاش��ي  اس��ت، با آموزه هايي كه از يك پيرمرد 
نقاش محلي مي گيرد، س��عي در س��رگرم ساختن كودك با 

نقاشي هاي خود دارد. 

گاهی از کودکانمان
شناخت کافی نداريم

رهبر قنبري/ پنجره
قصه فيلم پنجره راجع به بچه اي است كه نقاشي 
كردن را از پشت ويترين يك پيرمرد در كوهستان 
ياد مي گيرد و چون بچه همسايه شان مريض است 
و نمي تواند از خانه خارج شود، پسر بچه نقاش من 
مي رود و همه دنياي اطرافش را مي بيند، مي كشد و 
آن ها را از پشت پنجره به او نشان مي دهد تا بتواند 
دوره بيم��اري را تحمل كند. قصه فيل��م با الهام از 
واقعيت شكل گرفته است. از شيوه يادگيري نقاشي 
خود من در دوران كودكي  كه اين گونه بود و البته با 
نيم نگاهي به داستان آخرين برگ او. هنري. تصوير 
خوب، زبان بسيار س��اده و تمثيل سازي ها مواردي 
هس��تند كه من س��عي كردم با شيوه خاص خودم 
آن ها را به كار بگيرم براي ايجاد برقراري ارتباط بهتر 
با مخاطب. مخاطب كودك و نوجوان امروز به طور 
وس��يع و آزادانه به آثار با كيفيت جهاني دسترسي 
دارد و در اين شرايط اگر ما نتوانيم قصه هاي خودمان 
را با تكنيك جهاني عرضه كنيم، به تدريج از عرصه 
فرهنگي جهان ساقط خواهيم شد و در سطح جهان 
حرف��ي از فرهنگمان براي گفتن نخواهيم داش��ت 
و اين بلايي اس��ت كه بر س��ر كودكان و نوجوانان 
خودمان و به طور كلي فرهنگمان مي آيد. در اصل ما 
از ظرف فرهنگي جهان تهي خواهيم شد و در ميان 
جهانيان ديگر جايي نخواهيم داش��ت. حالا در اين 
بين جش��نواره كودك و نوجوان هم وجود دارد كه 
عرضه كننده تواني است كه ما در اين سينما داريم. 
ولي براي آسيب شناسي سينماي كودك و نوجوان 
فقط نبايد جشنواره را نشانه گرفت. جشنواره كودك 
فقط يك ويترين اس��ت كه گاهي ويترين بضاعت 
ماس��ت و گاهي ويترين بي بضاعتي م��ا. بايد از اين 
منظر به جش��نواره نگاه كرد ك��ه آيا فيلم هايي كه 
در آن عرضه شده اند، بضاعت داشته اند؟ كه به نظر 
من در 10 سال گذشته آن چنان بضاعتي نداشتند. 
برخی فيلم سازان كودك ما در واقع جُنگ شادماني 
را با يك فيلم ش��ش دانگ كودك و نوجوان اشتباه 
گرفتن��د. آثار كودك در تلويزيون م��ا به اين دليل 
ساخته مي ش��ود كه كاري كند تا والدين با آرامش 
كارهاي منزلش��ان را انجام بدهند و از دس��ت بچه 
راحت شوند كه اين هدف آموزشي ندارد و از طرفي 
ديگر در س��ينما هم چندان خبري نيس��ت. صرفاً 

جشنواره اي برگزار مي شود.
باره��ا در موقعيت  های مختلف دي��ده ام يك دفعه 
لحن سخنراني ها  به فضايي كودكانه تغيير مي كند 
و چون مخاطب را نمي شناس��ند، فكر مي كنند كه 
كودكان آدم كوچولوهايي هستند كه چيزي متوجه 
نمي شوند. در پي اين عدم شناخت فيلم تربيتي هم 

ساخته نمي شود. 

مسابقه آثار ويدئويی

 يادداشت فيلم ساز



ساينا: رئيسم و نقشه مي كشيدم كه پدر و مادرها بشينن 
تو خونه باهامون بازي كنن. اصلًا محلمون هم نمي ذاشتن. 
ب��راي اين ك��ه كار داش��تن. تو فيلم آقاحس��ام )حس��ام 
نواب صفوي( مثلًا بابام بود و با من بازي نمي كرد و هي در 
مي رفت. مي خواست سر مامان شهره رو كلاه بذاره و بعد از 
اين كه از مسافرت برگشت، طلاقش بده. مامانم رو دوست 
نداش��ت و همش دعوا داش��تن. يه دوست داشتم اسمش 
»فوفو« بود. »فوفو« لباسش آبي بود، ابروهاشم آبي بود. كلًا 
همه چيزش آبي بود. فرشته بود. كيميا حسيني »فوفو« رو 
بازي مي كرد. تو مهد كودك اسم دوست هام آيدا بود، نيما 
بود، سپهر بود، بعديشم نيكا بود... )فكر مي كند( همين ها 
ديگه. دور هم جمع مي ش��ديم نقشه  مي كشيديم كه مثلًا 
مهدكودك رو به هم بزنيم. نقشه ها رو من بعد پدر مادرها 

ميومدن مهدكودك دعوا مي كردن با مدير. 
ايليا: ش��يطوني مي كردم. از قوطي كبريت سوسك پرت 
مي كردم. بچه ها بدو بدو. اي��ن ور اون ور، اين ور اون ور. منم 
دنبالشون. خيلي بچه بوديم تو مهدكودك. بعد باهم دوست 
ش��ديم يه جوري. بابام آقاي صحت )سروش صحت( بود. 
سرش خيلي ش��لوغ بود. مي رفت سر كار. مامانم وسواسي 
بود. بابام از سر كار برمي گرده درو وا مي كنه مياد تو مي گه 
يه لقمه ب��ه من نوني چيزي بده، مي گه نداريم. بعد خوب 
س��ر مامانه داد مي زنه، باباهه مي ره. بعد مامانه سر من داد 
مي زنه. بعد منم سر عروسكم داد مي زنم، بعد صحنه تموم 
مي ش��ه. مامان توي فيلم وسواسي بود. وسواسي يعني يه 

درميون اين كار رو انجام مي داد اون كار رو انجام مي داد. 
س�اينا: نه وسواس��ي يعني همه چي��ز رو مي چيد مرتب، 
مي ذاش��ت س��ر جاش. اگه مثلًا دمپايي كثي��ف بود هي 

مي شستش مي شستش تا بالاخره تميز بشه. 
كيمي��ا: يه فرش��ته بودم ك��ه به بچه ها ت��وي فيلم كمك 
مي ك��ردم. 13 تا نقش داش��تم. نقش فرش��ته تنها گريم 
س��نگينم توي فيلم بود. يه جا يه راننده لات مي شدم. يه 
زن مي ش��دم. نينجا مي شدم. افسر مي ش��دم. بازرس اداره 

مي شدم. 
س�اينا: اصلًا پنكه روش��ن نبود، خاموش بود. اتاق خيلي 
گرم بود. تابستون بود. پنجره ها رو بسته بودن، چون صداي 

همس��ايه ها مي اومد تو. پنجره رو مي بس��تن فيلم برداري 
مي كردي��م. باز يه ذره باز مي كردن دوباره مي بس��تن. اين 
جوري بود. آقاي خمس��ه، راننده خونه ما رو بازي مي كرد. 
هي كارگ��ردان تكرار مي كرد. راننده ب��د مي اومد تو. يه 
سري هم يكي ديگه به جاش بازي مي كرد. همش وقتي 
پنكه رو روش��ن مي كردن، به سمت آقاي خمسه روشن 
مي ك��ردن. حرصم گرفت��ه بود ديگه. مي خواس��تم بيام 
بيرون. عصباني ش��دم. عرق كردم گفتم ديگه نمي تونم، 
بازي نمي كنم، بازي نمي كنم. خسته شدم. به مادربزرگم 
گفتم مگه فق��ط آدم بزرگ ها آدم��ن. مادربزرگم گفت 
اون ه��ام آدمن ديگه. گفتم من اون جا آدم نيس��تم، من 
چغندرم ك��ه همش ب��اد پنكه رو م��ي ذارن روي آقاي 

خمسه.
ايليا: كارگردان همش كات مي داد. به هيشكي نمي گفتم 
خس��ته شدم. اما اون جا ديگه خسته شده بودم. گفتم اه 

يعني چي كات؟! چقدر مي گي؟! حرصمو درآوردي! 
کيميا: فكر كنم يه س��اعتي قشنگ مي شستم تا با اون 
كلاه��ي كه روي س��ر من بود موهامو بپوش��ونن و اصلًا 
معلوم نش��ه. زير كلاهم پونزده ش��ونزده تا سنجاق بود. 
كار فوفو خيلي گريمش سنگين بود. خسته مي شدم، اما 
من نبايد غ��ر بزنم. من نقش رو قبول كردم. بازيگر بايد 
هر كاري توي فيلم كنه. ش��ايد گريمور بگه بايد كچلت 

كنيم، بايد حاضر باشه كچلش كنن. 
ساينا: بابام بهم گفته بود من سر كار، آقاي اژدري هستم. 
آقاي كارگردان هستم. وقتي فيلم برداري نبود، بابام، بابام 

بود. 
ايليا: انتخابم كردن ديگه. باباي ساينا منو انتخاب كرد.

کيمي�ا: كار قبلي ام با آقاي اژدري بود. بدون پارتي بازي 
قبولم كرد. ازم تس��ت گرفتن و گفتن بيام اين نقش رو 

بازي كنم. 
س�اينا: فرق پدر و مادر واقعي با پ��در و مادرهاي توي 
فيلم اين��ه كه اون ها توجه نمي ك��ردن، اما پدر و مادرم 
توجه مي كنن. مثلًا مامان خودم واسه كيف مدرسه ام يه 
چيز ديگه مي خواست، اما مي گفت هر چي كه تو دوست 
داري بردار. اما مامان تو فيلم هرچي كه خودش دوست 

داشت، انجام مي داد. 
ايليا: آقاي صحت خوش اخلاق بود، اما تو فيلم بد اخلاق 
بود. دوس��ت داشتم به جاي س��روش صحت باباي خودم 

بازي مي كرد. 
کيميا: نقش��مو دوست داش��تم. چون بين بقيه نقش ها 

بهتر بود. 
ساينا: زياد رفتم سينما هفت هشت بار... 

ايليا: سينما هم مي رم ولي تو خونه ام سي دي مي بينم. 
دوبار رفتم سلام بر فرشتگان و عمليات مهدکودك. 

کيميا: 30، 40 بار رفتم سينما. 
س�اينا: بيش��تر مادربزرگ��م باه��ام بازي مي كن��ه. اما 
مادربزرگم فقط دوش��نبه ها مي��اد خونه مون باهام بازي 
 كنه. دوس��ت داشتم يه فوفو داش��ته باشم هر روز باهام 

بازي كنه. 
ايلي�ا: مام��ان و بابام فقط يه ذره با م��ن بازي مي كنن. 
دوس��ت داش��تم منم يه فوفو داش��تم و بهم كمك كنه. 

كمك كنه بازي كنيم. 
کيميا: منم دوست دارم يه فوفو داشته باشم تا آرزوهامو 

برآورده كنه. 
س�اينا: براي همه  عوامل اسم گذاشته بودم، چون باهام 
ش��وخي مي كردن. اسم همه شونو گذاش��ته بودم ني ني. 
به اندازه اي كه دوستشون داش��تم، شماره داشتن. مثلًا 
ني ني ش��ماره يك، ني ني شماره دو. يه تلفن اون جا بود 
هي برمي داش��تم ه��ر روز حاضر غايب مي ك��ردم. مثلًا 
ش��ماره 1 رو مي زدم، ني ني يك مي گفت حاضره، دو رو 

مي زدم، اين جوري. 
کيميا: دوست دارم با همه بازيگرهاي سينما بازي كنم. 
وقتي پيش بازيگرهاي بزرگ بازي مي كردم، اون ها بهم 
ي��اد مي دادن كه چي  كار كنم. ول��ي وقتي پيش بچه ها 
بودم، من ب��ه بچه ها ياد مي دادم چ��ي  كار كنن. من از 
بزرگ تره��ا ياد مي گرفتم و به بچه هاي��ي كه بلد نبودن 

ياد مي دادم. 
ايليا به س�اينا: يادته سلام بر فرشتگان رفتيم اصفهان 
براي همه م��ون يه دونه دفترچه خريدن. دوس��ت دارم 

امسال بهم اسباب بازي بدن.

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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کاش ما هم فوفو داشتيم... 

روايت »عمليات مهدكودك«

از زبان بازيگران كودك 

19 هار
 چ

ره
ما

ش

س��اينااژدري،ايليامجيديوكيمياحس��ينيبازيگران
خردس��الفيلمعملي�ات مهد كودكب��هكارگرداني
فرزاداژدريهستند.آنهادرفيلمسلام بر فرشتگان
ني��زهمبازيبودند.ازحالوهوايفيلموتجربهبازيگري

ميپرسيم.

رو در رو



مدير مسئول: سيداحمد ميرعلايي
سردبير: نصرت الله تابش

دبير تحريريه و اجرايي: ميثم محمدي
گرافيك: علي سميعي مقدم
خبر و گزارش: عسل آذرپور

احمدرضا  غنی، سولماز غلامی، حسين اروميه چي ها
تحريريه: مازيار فکری ارشاد، صوفيا نصرالهی، نزهت بادي، جواد قاسمی،  صدرا بکتاش

ترجمه: حسين عيدي زاده، عطيه سالارمنش
عكس: حامد ملک پور

ويراستار: شيدا محمدطاهر
حروف نگار: تبسم ده نمکي

چاپ: چاپخانه رضوی
توزيع: رسول صادقی، خليل خالقی

www.icff.ir :پايگاه اطلاع رسانی رسمی جشنواره

4 INTERNATIONAL FESTIVAL OF FILMS
 FOR CHILDREN & YOUNG ADULTS

27th

پيامبر خدا )ص(:
نزد هر کس کودکی هست، 
بايد با او کودکی کند.

The prophet:
Anyone who is
with a child should
traet him in a
childish way.

جشنواره بانشاط، يا شور کودکانه؟
گاهي نياز نيس��ت به اقدام��ات و امكانات 
خاص��ي بينديش��يد و چي��زي را تدارك 
ببينيد ت��ا بتوانيد جلب نظ��ر كنيد. البته 
اين قاعده هميشه، همه جا و براي هركسي 
جواب گو نيست. اما اگر جشنواره فيلم باشد 
و مخاطب نيز كودك و نوجوان، صادق است. 
شايد ديدن تصاوير ديجيتال در سينماهاي 
تجهيزشده به امكانات نور و صدا مورد توجه 
كودكان هم ق��رار بگيرند، اما آن چيزي كه 
ب��ه ذات آن ها را به هيجان وامي دارد، اتفاقي 
اس��ت كه با نام آن ها گره خورده. قرار است 
اين جا يك هفته تمام به كودكان و نوجوانان 
توجه ويژه ش��ود و آن ه��ا را موضوع اصلي 
هر بح��ث و تصميمي ق��رار دهند. هرچند 
اين بهانه به اندازه كافي لازم اس��ت تا حتي 
كس��اني كه مس��ئولان بسترس��ازي براي 
چنين توجهي هستند نيز به هيجان بيايند، 
ام��ا رنگ و تصوير و ش��ادي را بايد ضميمه 
كرد تا آن چه انجام ش��ده در نظر مخاطبان 
اصل��ي نيز به اندازه رخ��داد در حال جريان 
مهم و خاص جل��وه كند. زماني مي توان به 
نتيجه رسيد كه اين اتفاق به درستي افتاده 
باشد  و لبخند روي لبان كودكان و نوجوانان 
بنش��يند. زماني كه صبح ها با روپوش هاي 
مدرسه به س��الن هاي سينما مي آيند تا در 
كن��ار هم كلاس هاي خود فيلم هايش��ان را 
ببينند. يا زماني كه فيلم خارجي را تماش��ا 
نمي كنن��د! آن قدر كه حواسش��ان معطوف 
پشت سرشان اس��ت كه كساني نشسته اند 
و صداي ش��خصيت هاي فيلم را مي گويند. 
همين ش��وق و شعف دليلي مي شود كه... 
داور بخش بين الملل جشنواره بخواهد در 
كن��ار كودكان و نوجوان��ان به ديدن فيلم 
بنشيند. او مي داند كه سينماي كودك را 
باي��د از نگاه آنان و در كن��ار آنان ديد، تا 
به درك درس��تي از انتخاب و سليقه شان 

دست يافت.

اره
شنو

 ج
يه

اش
 ح

 در
داد

 به
مد

حا
 و 

تي
رام

ب ك
هتا

، م
ده

شن
رخ

ن د
ورا

پ

ند
ي ك

ا م
هد

ه ا
ند

خش
 در

ران
 پو

 به
 را

ود
 خ

اب
 كت

ب
اس

هم
 ط

صر
د نا

ستا
ا

ی«
ريك

ر تا
ی د

داي
»ص

ب 
كتا

 از 
يي

نما
 رو

سم
مرا

ك«
ود

د ك
مه

ت 
ليا

عم
م »

فيل
ك 

ود
ن ك

گرا
ازي

ه ب
مرا

ه ه
ي ب

ژدر
د ا

رزا
ف


